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FONETYKA – to dział naukio języku, który zajmuje się dźwiękami mowy 
(głoskami), akcentem, intonacją. 
 
ALFABET – to zbiór danego języka ułożony w ustalonym porządku. 

 
 

Litery 
 

Nazwy liter Вимова відповідних звуків  
(умовно передано українськими знаками) 

Aa “a” [а] 
ą “o nosowe” [о(н), з носовим резонансом] 

Bb “be” [б] 
Cc “ce” [ц] 
Ćć  “cie” [ч'] 
Dd “de” [д] 
Ee “e” [е] 
ę “e nosowe” [е(н), носовим резонансом] 
Ff “ef” [ф] 
Gg “gie” [г] 
Hh “ha” [х] 
Ii “i” [і] 
Jj “jot” [й] 
Kk “ka” [к] 
Ll “el” [л'] 
Łł  “eł” [ў] 

Mm “em” [м] 
Nn “en” [н] 
Ńń  “eń” [н'] 
Oo  “o” [о] 
Óó  “o kreskowane” [у] 
Pp  “pe” [п] 
Rr “er” [р] 
Ss “es” [с] 
Śś  “eś” [ш'] 
Tt “te” [т] 
Uu “u” [у] 
Ww “wu” [в] 
Yy “y” [и] 
Zz “zet” [з] 
Źź  “ziet” [ж'] 
Żż  “żet” [ж] 
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Dwuznaki 

Znak Вимова  
(умовно передано українськими знаками) 

Ch [х] 
Cz [ч] 
Sz [ш] 
Rz [ж] 
Dz [дз] 
Dź [дж'] 
Dż [дж] 

 
 

Struktura dźwiękowa wypowiedzi 
Jednostka 

wypowiedzi 
Charakterystyczne cechy akustyczne Samodzielne 

znaczenie 
Przykład 

Zdanie charakterystyczna intonycjy, akcent 
zdaniowy 

tak Idzie siwy pan.  
(1 zdanie) 

Wyraz oddzielenie pauzami od reszty 
wypowiedzi, akcent warazowy 

tak Idzie, siwy, pan 
(3 wyrazy) 

Sylaba  ciąg dźwięków wypowiadany zawsze 
nieprzyrywanym strumieniem 
powietrza  

na ogół nie I, dzie, si, wy, 
pan 

(5 sylab) 

Głoska  najmniejszy odróżnialny przez ludzkie 
ucho segment wypowiedzi 

na ogół nie I, dź, e, ś, i, w, y, 
p, a, n 

(10 głosek) 
 
 

Najważniejsze pozycje w wyrazie 
Pozycja Definicja 

Nagłos 
Śródgłos 
 
Wygłos  

pierwsza głoska wyrazu 
głoski znajdujące się pomiędzy pierwszą a ostatnią 
głoską wyrazu 
ostatnia głoska wyrazu  

 
 

Narządy mowy 
Podział  Narządy  Charakterystyka roli 

 
 

Rezonatory  

tchawica doprowadza powietrze z płuc, wpływa na barwę 
głosu danej osoby 

krtań wpływa na kształtowanie się dźwięku 
jama gardłowa wpływa na kształtowanie się barwy głosek 
jama nosowa jeśli powietrze przez nią przepływa, powstają 

głoski o barwie nosowej  
jama ustna decyduje o barwie dźwięku niemal wszystkich 
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głosek 
 
 
 

Narządy 
ruchowe 

wiązadła 
głosowe 

leśli drgają, powstają samogłoski i spółgloski 
dźwięczne  

podniebienie 
miękkie 

zamyka lub otwiera dostęp powietrza do jamy 
nosowej 

język jego ułożenie decyduje o powstawaniu 
wszystkich samogłosek  i większości spółgłosek 
(oprócz wargowych), drganie towarzyszy głosce 
r 

wargi  Zbliżając się do siebie decydują o powstawaniu 
spółgłosek  wargowych (p,b, f, w, m), ich 
ułożenie wpływa też na brzmienie samogłosek 

 
 
LITERA – to graficzny (napisany, wydrukowany) znak głoski. 
 
 
GŁOSKA – to naijmniejszy dźwięk mowy, który można wyodrebnić słuchem. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Głoski ustne Przy ich wymawianiu powietrze 

przechodzi tylko przez ustna 
np. a, o, u, i, b, t, k, l, r, f, 
w, z 

Głoski nosowe Przy ich wymawianiu powietrze 
przechodzi nie tylko przez usta, 
ale też przez nos. 

ą, ę, m, n, ń  

Głoski dźwięczne Przy ich wymawianiu drgają 
wiązadła głosowe. 

b, d, g, w, z, ż/rz, ź, dź, dż, 
j, m, n, l, ł, r oraz 
wszystkie samogłoski 

Głoski 
bezdźwięczne 

Przy ich wymawianiu nie drgają 
wiązadła głosowe. 

p, t, k, f, s, sz, ś, ś, cz 

Spółgłoski miękkie Środek języka wznosi się ku 
podniebieniu. 

ś, ź, ć, dź, ń, p', b', f', w', 
m', l', k', g', ch', j 

Spółgłoski twarde Środek języka zajmuje inne 
położenie 

p, b, t, d, k, g, f, w, s, z, sz, 
ż/rz, c, dz, cz, dż, h/ch 

 

GŁOSKI 

Samogłoskia, ą, e, ę, i, o, u, ó, y 

Spółgłoski b, c, cz, ć, d, dz, dź, dż, f, g, h  
k, l, ł, m, n, ń, p, r, s, sz, ś, t, w, z, ź, ż 
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SAMOGŁOSKI 

 
Klasyfikacja samogłosek polskich / Trójkąt samogłosek podstawowych 

Pionowe ruchy języka Kształt 
otworu 
między 
wargami 

Poziome ruchy języka 
Przednie Środkowe  Tylne 

Ustne Nosowe Ustne Nosowe Ustne Nosowe 

Język uniesiony 
najwyżej – samogłoski 
wysokie 

okrągły 
 
płaski 
 

 
 
i 
y 
 

   u  

Język uniesiony średnio 
– samogłoski średnie 

okrągły 
 
płaski 
 

 
 
e 

 
 
ę 

(gęsty) 

  o ǫ(ą) 
(pąsowy)

Język w położeniu 
niskim – samogłoski 
niskie 

Obojętne 
położenie 
warg 

  a    

 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Wymiany (alternacje, oboczności) fonem, 
morfem 

Jakościowe Ilościowe Jakościowo-
ilościowe 

dotyczą 
wymiany 
jednego 
fonemu na 
drugi 

występuje 
różnica w 
ilości 
fonemów w 
danym 
morfemie 

kombinacja 
jakościwej a 
ilościowej 
wymian 
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NAJWAŻNIEJSZE WYMIANY SAMOGŁOSEK W JĘZYKU POLSKIM 

 
Wymiany jakościowe 

 
Wymiany ilościowe 

a:e biały:bielszy, 
lato:letni,sieć:siatka 

Ø:e okno:okienko, sen:snu, 
kotek:kotka 

o:e niosę:niesie, zielony:zieleń 
 

Ø:o Osioł:osła, kozioł:kozła 

o:a robić:porabiać, 
upodobnić:upodabniać 

Ø:a umrę:umarł, drę:darłem 

o:ó koza:kózka, wóz:wozić, 
robię:rób 

Ø:i zapnę:zapinam 

ó:a mówić:mawiać, 
wrócić:wracać 

Ø:y zatkam:zatykam 

ę:ą gęś:gąska, ręka:rączka, 
mąż:męża, okrąg:okrężny, 
trąba:trębacz 

 

 
SPÓŁGŁOSKI 

 
Klasyfikacja spółglosek 

W tradycyjnej klasyfikacji spółglosek, obrazującej układy narządów artykulacyjnych, 
uwzgłędnia się: 
a) zachowanie się wiązadeł głosowych 
b) miejsce artykulacji 
c) stopień zbliżenia narządów mowy 
d) położenie podniebienia miękkiego 
e) palatalność 
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Klasyfikacja spółglosek polskich 

 
 

Stopień 
zbliżenia 
narządów 

mowy 

 
Udział 

Wiązadeł 
głosowych 

 
Położenie 

podniebienia 
miękkiego 

 
 

wargowe 

 
 

wargowo-
zębowe 

 
 

przednio-
językowo- 

zębowe 

 
 

przednio-
językowo-
dziąsłowe 

 
 

środkowo-
językowe 

 
tylnojęzykowe 

twarde zmiększone 

zwarte dźwięczne ustne b 
(bar) 

 d 
(dom) 

  g 
(gaz) 

g' 
(gil) 

 bezdźwięczne ustne p 
(pas) 

 t 
(tom) 

  k 
(kos) 

k' 
(kij) 

szczelinowe dźwięczne ustne  v(w) 
(wata) 

z 
(zamek) 

ž (ż) 
(żyto) 

ź 
(źrebak) 

  

 bezdźwięczne ustne  f 
(fala) 

s 
(suwak) 

š (sz) 
(szafa) 

ś 
(śmiech) 

χ (h) 
(hałas) 
χ (ch) 

(chory) 

χ'(h') 
(hiacynt) 

χ'(ch') 
(Chiny) 

zwarto-
szczelinowe 

dźwięczne ustne   ʒ(dz) 
(dzwon) 

ǯ (dż) 
(dżem) 

ʒ'(dź) 
(dźwięk) 

  

 bezdźwięczne ustne   c 
(całun) 

č (cz) 
(czas) 

ć 
(ćwierć) 

  

półotwarte dźwięczne nosowe m 
(mama) 

 n 
(nos) 

 ń 
(koń) 

  

 dźwięczne ustne   ṷ(ł) 
(ława) 

l 
(las) 

r 
(rok) 

ḭ(j) 
(maj) 
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NAJWAŻNIEJSZE WYMIANY SPÓŁGŁOSEK 
 

t:ć 
d:dź 
s:ś 
z:ź 
n:ń 

kot:koci, światło:świeci 
młody:młodzież, idę:idzie 
klasa:klasie, niosę:niesiesz 
koza:kozie, wiozę: wieziesz 
pan:pański, Konin:koninski 

k:c, cz 
 
g:dz, ż 
 
ch:sz 

piekę:picze, daleko:dalece, 
ręka:ręce 
droga:drodze, warga:wardze, 
Bóg:Boże 
mucha:musze, kruchy:kruszy 

st:ść 
zd:źdź 

tekst:tekście, wzrost:wzroście 
gniazdo:gnieździe, 
pojazd:pojeździe 

r:ż (rz) 
 
ł:l 

góra:górze, morze:morski, 
karać:karzący 
skała:skalny, masło:maślane, 
mały:malutki 

p:p’ 
b:b’ 
f:f’ 
w:w’ 
m:m’ 

psa:pies, chłopcy:chłopiec 
ryba:rybie, grób:grobie 
szafa:szafie, strefa:strefie 
kawa:kawiarnia, piwo:piwiarnia 
słoma:słomiany 

sk, 
st:szcz 
 
zg, 
zd:żdż 

klaskać:klaszczę,  
pusty:puszczać 
mózg:móżdżek, 
gwizdać:gwiżdżę 

t:c 
d:dz 
s:sz 
z:ż 

świat:świecki, kobieta:kobiecy 
gładki:gładzę, widać:widzę 
pisać:piszę, niosę:noszę 
wiązać:wiążę, wóz:wożę 

sz:ś 
ż:ź 
c:ć 
dz:dź 

noszę:nosisz, mysz:mysi 
wożę:wozisz, duży:duzi 
lecę:lecisz, chcę:chcieć 
siedzę:siedzisz,  
widzę:widział 

c:cz 
dz:ż 

ulica:uliczka, ręce:ręczny 
ksiądz:księża,  
pieniądz:pieniążek 

Uwaga: różne wymiany głosek można często połączyć w tzw. szeregi alternacyjne 
głosek, na przykład: s:ś:sz (kosa:kosić:koszę), t:ć:c:ś (plotę:pleciesz:plecenie:pleść), 
k:c:cz:ć (ręka:ręce:rączka:rącia), g:dz:ż:ź (noga:nodze:nóżka:nózia). 

 
NIEKTÓRE REGUŁY POPRAWNEJ WYMOWY 

 
Litery  Reguła wymowy Wymowa poprawna 

 
 

ą, ę 

ą na końcu wyrazu należy wymawiać jako 
nosową samogłoskę, nie jako [om], [o] 

[idǫ], [myjǫ] 

ę na końcu wyrazu należy wymawiać jako elub 
lekko nosowo (wyraźne ę – aktorskie) 

[vidze kobjete] 

nie wymawiać nosowo przed l, ł w formach 
czasu przeszłego (wyraźne ą, ę – aktorskie) 

[vźoł], [zjǫł] 

wyraźnie nosowo przed f, w, s, z, ś, ź, sz, ż, j, 
ch 

[vǫsy], [kśężyc] 

przed ch, k, k', g, g' należy wymawiać 
tylnojęzykowe n (tzn.ŋ ) 

[roŋk], [droŋ'g'em],  
[ve ŋ'g'el] 

a, e, i, 
o, u, y 
+ m, 

należy wymawiać z samogłoską nienosową  [g'emza], [gzyms], 
[komża], [kompot], 
[kontakt], [koncesja], 
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n [ondulacja], [antracyt] 
au, eu w nagłosie takie połączenia tworzą jedną 

sylabę, nie wolno ich rozbijać na dwie 
[ał-to], [ał-dycja],[eł-
forja], [eł-ropa] 

na granicy przedrostka i rdzenia każdą głoskę 
należy wymawiać oddzielnie 

[zy-uvażyć], [na-uka] 

oi, ai obie głoski należy wymawiać oddzielnie [χo-i-na], [la-icyzacja] 
ge w wyrazach poch. obcego wymoga twarda [evangel'ja] 

w zdrobnieniach Genio, Genia i w skrótowcach 
literowych, np.AGH – miękka 

[g'eńo ], [g'ena], [ag'eha] 

trz, 
drz, 
itp. 

d, t przed rz, ż, sz, cz, nie należy upraszczaćdo 
samego [cz], [dż] lub [sz] 

[tszeba] a. [czszeba], [and-
żej] a. [andż-żej], [d-żewo] 
a.  [dż-żewo], [stszał] a. 
[szczszał] 

dż dż w wyrazach obcych stanowi jedną głoską  [dżem], [dżokej] 
ł nie pomijać ł przed u i między samogłoskami [głupi], [dałem] 

ść na końcu wyrazu wymawiać wyraźnie [volność], [miłość] 
w po spółgłosce bezdźwięcznej należy 

wymawiaćjako f 
[tfasz], [sfojski], 
[czfartek], [krfavy] 

j w połączeniach -sji, -zji, -cji wyraźne ji [mis'ji], [az'ji], [racji] 
bio, 
dia, 
rio 

w wyrazach zapożyczonych należy wymawiać  
jako jedną, a nie dwie sylaby 

[bjolok], [prjorytet] 

 

 
WYMOWA ą/ę 

 
przed ą (nosowy) ę (nosowy) 
f-w 
s-z 
ś-ź 
sz-ż 
ch 

wąsy 
gałąź 
wąż 

wąchać 

gęsty 
gęś 

ciężki 
węch 
język 

 om em 
p-b ząb 

kąpiel 
skąpy 
dąb 

gołąb 
 

zęby 
tępy 

głęboki 
dęby 

gołębie 

 on en 
t-d 

c-dz 
cz-dz 

mądry 
pieniądz 

błąd 

mędrzec 
pieniędzy 

błędy 
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AKCENT WYRAZOWY 

 
AKCENT WYRAZOWY w języku polskim pada zasadniczo na przedostatnią sylabę 

wyrazu. 
 

Wyjątki – wyrazy akcentowane nie na przedostatnią sylabę 
 

Akcent  Rozważane wyrazy Przykłady  
 
 
 

Ostatnia 
sylaba 

wyrazy jednosylabowe Ꞌbić, Ꞌstół, Ꞌgłód, Ꞌwstecz, Ꞌwschód 
arcy-, wice- itp. poprzedzające 
rzeczownik jednosylabowy 

arcyꞋleń, eksꞋmąż, wiceꞋkról, 
wiceꞋmistrz 

niektóre skrótowce w 
mianowniku 

wf (wuꞋef), erkaꞋem, peerꞋel 

niektóre wyrazy zapożyczone  a proꞋpos [aproꞋpo], attaꞋché 
[ataꞋsze], puꞋreé[piꞋre] 

pojedyncze inne wyrazy akuꞋrat (rzadziej: aꞋkurat) 
 
 
 

3. sylaba od 
końca 

formy 1. i 2. osoby liczby 
mnogiej czasu przeszłego 

Ꞌbyliśmy, Ꞌbyliście, kuꞋpiłyśmy, 
kuꞋpiłyście, zaroꞋbiliśmy, 
odꞋdałyście 

spójniki połączone z 
końcówkami osobowymi 

Ꞌabyśmy, aꞋżebyście, Ꞌchoćbyśmy, 
Ꞌgdybyście, Ꞌobyśmy, Ꞌżebyśmy 

wyrazy obcego pochodzenia 
zakończone na -ika, -yka  

aꞋkustyka, AꞋmeryka, ꞋAfryka, 
astroꞋnautyka, boꞋtanika, 
charakteꞋrastyka, dyꞋdaktyka, 

kąt 
wątroba 
piątek 

tętno 
tęcza 
więc 

 oń eń 
ć-dź bądź 

zamknąć 
wziąć 

będzie 
sędzia 
pięć 

 oŋ eŋ 
k-g mąka 

pociąg 
Węgry 

błękitny 
 o e 

l-ł zaczął 
wziął 

zaczęli 
wzięli 

piętnasty/piętnastka 
dziewiętnasty/dziewiętnastka 

końcowe ą ę 
 Idą, piszą Kupię(e) tę(ę) sukienkę(e). 
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Ꞌfizyka, gimꞋnastyka  
formy trybu przypuszczającego 
(1, 2, 3 osoba liczby 
pojedynczej – 3 osoba liczby 
mnogiej)  

Ꞌchodziłbym, Ꞌchodziłyby, 
Ꞌrobiłbym, Ꞌrobiłbyś, roꞋbiłaby 

liczebniki główne (również w 
niektórych formach 
fleksyjnych) 

Ꞌczterysta, Ꞌsiedemset, Ꞌosiemset, 
Ꞌdziewięćset (Ꞌsiedmiuset, 
Ꞌośmiuset) 

4. sylaba od 
końca 

1 i 2 osobę liczby mnogiej 
trybu przypuszczającego 

PiꞋsalibyśmy, choꞋdzilibyśmy, 
piꞋsałybyście, choꞋdziłybyście 

 
Wyzazy jednosylabowe bez samodzielnego akcentu 

 
Wyzazy Najważniejsze kategorie Przykłady 

Enklityki są to 
wyrazy 

niekcentowane, 
występujące po 

wyrazach 
akcentowanych 

jednosylabowe formy 
zaimków zaimków: mi, ci, 
cię, go, ją, je, mu, jej... 

Ꞌlubię̮͜͜͜͜͜͜͜ją, nienaꞋwidzę jej, 
Ꞌkocham go, Ꞌzłap mnie, Ꞌkup 
mi..... 

jednosyłabowe przysłówki: 
tu, tam, tak, jak, ... 

Ꞌbyłem tu, Ꞌusiądź tam, Ꞌnie 
rób tak, Ꞌpowiedz jak... 

Proklityki są to 
wyrazy niekcentowane 

stojące przed 
wyrazami 

akcentowanymi 

przyimki jednosyłabowe: 
bez, do, nad, pod, przed,  
przy, za, na, .... 

do Ꞌdomu, pod Ꞌlasem, przy 
uꞋlicy, przed Ꞌkinem, we 
Ꞌdworze, za Ꞌdomem, ... 

partykuły: nie, czy (nie przed 
jednosylabową formą 
czasownika – akcentowane) 

nie Ꞌlubię, nie roꞋzumiem, nie 
Ꞌmamy, czy Ꞌpójdziesz, czy 
Ꞌzrobisz (Ꞌnie mów, Ꞌnie dam, 
Ꞌnie chcę) 
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UPODOBNIENIE 
 

UPODOBNIENIE – to zmiana sposobu wymówienia głoski pod wpływem głoski 
sąsiedniej. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Uproszczenia grup spółgłoskowych - to opuszczanie spółgłosek podczas 
wymawiania niektórych grup spółgłoskowych 

 
tak piszemy tak mówimy 

królewski króleski 
jabłko japko 

sześćset szejset/sześset 
trzcina czcina 

pierwszy pierszy 
pięćdziesiąt piędziesiąt 

 
 
 
 

Upodobnienie 

Upodobnienie 
wewnętrzwyrazowe 

Upodobnienie 
międzywyrazowe 

Upodobnienie 
postępowe 

Upodobnienie 
wstęczne 

ostatnia głoska wyrazu poprzedzającego 
może upodobić się pod względem 

dźwięczności do pierwszej głoski wyrazu 
następnego głoska poprzedzająca 

wpływa na 
wymowę 

głoskinastępnej 

głoska następna 
wpływa na 

wymowę głoski 
poprzedniej 

Udźwięcznienie Ubezdźwięcznienie 

okręt żółty –
piszemy 

okręd żółty – 
mówimy 

 

rękaw krótki – 
piszemy 

rękaf króltki – 
mówimy 

trzeba – piszemy 
tszeba – mówimy 

prośba –piszemy 
proźba – mówimy 
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FLEKSJA 
 

FLEKSJA – to dział gramatyki zajmujący się odmianą wyrazów. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Części mowy 

Odmienne 

czasowniki, rzeczowniki, 
przymiotniki,  liczebniki, zaimki 
(rzeczowne, przymiotne, liczebne) 
 

Nieodmienne 

przysłówki,zaimki przysłowne, 
przyimki, spójniki, wykrzykniki, 
partykuły 
 

Samodzielne 

Niesamodzielne 

rzeczowniki, czasowniki, 
przymiotniki, liczebniki, zaimki, 
przysłówki, wykrzykniki 

 
spójniki, przyimki, partykuły 
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CZASOWNIK 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KONIUGACJAto odmiana czasownika przez osoby, liczby, tryby i strony.  
 

GRAMATYCZNA KATEGORIA CZASU 
 

Czas Konstrukcja Czasowniki Przykład 
Teraźniejszy forma osobowa czasu 

nieprzeszłego 
niedokonane strzela 

Przyszły prosty dokonane zastrzeli 
Przyszły złożony forma osobowa 

być w czasie 
przyszłym 

+forma czasu 
przeszłego 

niedokonane będzie 
strzelał 

+bezokolicznik będzie 
strzelać 

Przeszły forma osobowa czasu przeszłego dowolne strzelał, 
zastrzelił 

Co robi? Co się z nim dzieje? 
W jakim jest stanie? 

CZASOWNIK oznacza czynności 
lub stany 

Jest odmienną 
częścią mowy 

Odmienia się przez 
osoby, liczby, czasy, 

tryby i strony 

W 3 os. l.p. 
występuje w trzech 

rodzajach 

W 3 os. l.mn. 
występuje w dwóch 

rodzajach:  
męskoosobowym i 

niemęskoosobowym 

Czyta, kwitnie, leży, biega, śpi, śmieje się 

osoba l.p. osoba l.mn. 
1. (ja) daję 1. (my) dajemy 
2. (ty) dajesz 2. (ty) dajecie 
3. on, 

ona 
ono 

daje 3. oni,  
one 

dają 

     r.męski             r. żeński              r. nijaki     
    On jadł             Ona jadła               Ono jadło 

Chłopiec pisał.     r. męski 
Dziewczynka pisała.    r. żęński                3 os. l.p. 
Dziecko pisało.    r. nijaki 
Chlopcy pisali.               r. męskoosobowy 
Dzięwczęta pisały.         r.niemęskoosobowy   3 os. l.mn. 
Dzieci pisały.                 r. niemęskoosobowy 
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Czas teraźniejszy Czas przeszły Czas przyszły 

Liczba pojedyncza Liczba pojedyncza Liczba pojedyncza 
1 - czekam 
2 - czekasz 
3 - czeka 

1- czekałem / czekałam 
2 - czekałeś / czekałaś 
3 - czekał 

 czekała 
 czekało 

 

1 - będę czekał / czekała / 
będę czekać 
2 - będziesz czekał / czekała / 
będziesz czekać 
3 - będzie czekał / czekała / 
czekało / będzie czekać 
 

Liczba mnoga Liczba mnoga Liczba mnoga 
1 - czekamy 
2 - czekacie 
3 - czekają 

1 - czekaliśmy / czekałyśmy 
2 - czekaliście / czekałyście 
3 - czekali / czekały 

1 - będziemy czekali / czekały 
 będziemy czekać 

2 - będziecie czekali / czekały 
 będziecie czekać  

3 - będą czekali / czekały 
 będą czekać 

 
KONIUGACJE 
Niektóre cechy 

-ać, -ieć -fić, -wić, -pić, -bić, -nić, -mić, -lić, 
-eć 

-ić, -yć, -ać (-ąć);  
-ować, -ywać, -iwać 

- m, -sz  -ę, -isz/-ysz -ę, -esz 
czekać 
czytać 
grać 
kochać (się) 
latać 
mieszkać 
nazywać (się) 
odpoczywać 
oglądać 
otwierać 
pamiętać 
podobać się 
powtarzać 
pytać 
rozbierać (się) 
szukać 
rzucać 
siadać 
słuchać 
uważać 
wyglądać 

bawić się 
bronić (się) 
budzić (się) 
cenić 
chronić 
cierpieć 
chodzić 
dzielić 
dzwonić 
golić (się) 
lecieć 
lubić 
martwić (się) 
mówić 
myśleć 
palić 
płacić 
potrafić 
prowadzić 
robić 
rodzić (się) 

burzyć 
cieszyć się 
ćwiczyć 
dyszeć 
huczeć 
kończyć (się) 
krążyć 
kruszyć (się) 
krzyczeć 
leczyć 
leżeć 
liczyć 
łączyć (się) 
marzyć 
męczyć (się) 
milczeć 
należeć 
parzyć (się) 
patrzeć 
smarzyć 
służyć 

bić  
czuć  
istnieć  
myć (się)  
pić  
akceptować 
budować 
buntować (się) 
całować 
chorować 
czatować 
dekorować 
denerwować 
dziękować 
gotować 
fascynować 
flirtować 
kupować 
opiekować się 
obserwować 
potrzebować 
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zapominać 
znać 
mieć/umieć 
wiedzieć 
jeść 
rozumieć 
 

sądzić 
siedzieć 
szkodzić 
tęsknić 
widzieć 
woleć 

 

słyszeć 
tańczyć 
tchórzyć 
tłumaczyć (się) 
towarzyszyć 
tworzyć 
 

proponować 
studiować 
telefonować 
znajdować (się) 
żałować 
żartować 

 Jeśli temat czasownika kończy się na 

c, dz, l w 1 os. 
l.p. i 3 os. l.mn. 
"znika"  i, np. 
(chodzę, 
chodzisz,  
chodzi, 
chodzimy, 
chodzicie, 
chodzą) 
 

cz, sz, dż, rz, ż, 
zamiast i mamy 

y 

-ować, -ywać, -iwać 
zmienia się na -uj 

Duża część należących 
do tej koniugacji 
czasowników 
odmienia się 
nieregularnie. 

Koniugacja -ę, -isz/-ysz  
Alternacje 

Temat zmienia się w 
1os. l.p., 3 os. l.mn. 

ź:ż 

 
 
wozić (wożę, wozisz...wożą) 

ś:sz nosić (noszą, nosisz...noszą) 
ć:c lecieć (lecę, lecisz...lecą) 

dź:dz chodzić (chodzę, chodzisz...chodzą) 
źdź:żdż jeździć (jeżdżę, jeździsz...jeżdżą) 
ść:szcz czyścić (czyszczę, czyszcisz...czyszczą) 

ć:cz czcić (czczę, czcisz...czczą),  
chrzcić (chrzczę, chrzcisz...chrzczą) 

l:l' woleć (wolę, wolisz...wolą) 
 

Koniugacja -ę, -esz  
Odmiana (nie)regularna 

(ja)  
(ty)  
on 
ona  
ono 
(my) 
(wy) 

 
 oni  
 one 

piję  
pijesz 

 
pije  

 
pijemy 
pijecie 

 
  piją 
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Zmiany są wynikiem: 
- rozszerzeniem tematu, np. dodania cząstki -j- (bić), 

-n- (kraść), -d- (kłaść); 
-j- bić (się) (biję, bijesz...biją)  

czuć (się) (czuję, czujesz...czują) 
istnieć (istnieję, istniejesz...istnieją) 
myć (się) (myję, myjesz...myją się) 
pić (piję, pijesz...piją) 
szyć (szyję, szyjesz...szyją) 
śmiać się (śmieję się, śmiejesz się...śmieją się) 
tyć (tyję, tyjesz... tyją) 
żyć (żyję, żyjesz...żyją) 

-n- 
-d- 

biec / biegnąć (biegnę, biegniesz...biegną) 
kraść (kradnę, kradniesz...kradną) 

 
- alternacji, np. s:sz (czesać), k:cz (płakać), e:o (nieść), a:o (prać), a:e (lać) 

 
Temat 1 os. l.p. 

miękki+otwardziały 
chcieć (chcę, chcesz...chcą) 
pisać (piszę, piszesz...piszą) 
chichotać (chichoczę, chichoczesz...chichoczą) 
czesać (się) (czeszę, czeszesz...czeszą) 
kąpać (się) (kąpię, kąpiesz...kąpią) 

g:ż móc (mogę, możesz...mogą) 
k:cz płakać (płaczę, płaczesz...płaczą) 

skakać (skaczę, skaczesz...skaczą) 
rz:r trzeć (trę, trzesz...trą) 

drzeć (drę, drzesz...drą) 
wrzeć (wrę, wrzesz...wrą) 

d:dź kłaść (się) (kładę, kładziesz...kładą) 
iść (idę, idziesz...idą) 
jechać (jadę, jedziesz...jadą) 
wieść (wiodę, wiedziesz...wiodą) 

z:ź gryźć (gryzę, gryziesz...gryzą) 
leźć (lezę, leziesz...lezą) 

s:ś paść (pasę, pasiesz...pasą) 
ssać (ssę, ssiesz... ssą) 
trząść (trzęsę, trzęsiesz...trzęsą) 

t:ć pleść (plotę, pleciesz...plotą) 
n:ń płynąć (płynę, płyniesz...płyną) (pragnąć, ciągnąć, głuchnąć, 

puchnąć, kwitnąć, wiednąć, rosnąć, chłodnąć, moknąć, 
schnąć, kisnąć, ginąć, ziebnąć, blednąć;  
ciąć (tnę, tniesz) (giąć, miąć, piąć, kląć); 
kraść (kradnę, kradniesz...kradną); 
biec (biegnąć): biegnę, biegniesz...biegną), 
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ciec (cieknąć): cieknę, ciekniesz...ciekną) (ciekę, cieczesz) 
w:w' dąć (dmę, dmiesz...dmą) 
a:e 
e:a 

jechać (jadę, jedziesz...jadą) 
lać (się) (leję, lejesz...leją) 

a:o:e 
 

e:o 

brać (się) (biorę, bierzesz...biorą) 
prać (piorę, pierzesz...piorą) 
nieść (się) (niosę, niesiesz...niosą) 
wieźć (wiozę, wieziesz...wiozą) 

 
KATEGORIA TRYBU 

 
Tryb 

 
Cel użycia Przykłady 

Oznajmujący  
(orzekający) 

podanie informacji, którą 
mówiący przedstawia jako 
prawdziwą 

Dobrze się wyspałem i 
wstaję. W lipcu na pewno 
oddam ci pieniądze. 

Rozkazujący żądanie, by odbiorca 
doprowadzil do zaistnienia danej 
sytuacji (nakaz, zakaz, prośba) 

Idź do domu! 
Proszę, niech Pani na to nie 
patrzy! 

Przypuszczający 
(warunkowy) 

podanie informacji, której 
aktualnej prawdziwości mówiący 
nie zaręcza (sytuacja możliwa, 
wątpliwa, hipotetyczna) 

Chętnie wyrwałbym sobie 
ten ząb. 
Gdyby nie burza, bylibyśmy 
zdążyli. Niechby już 
nadeszła wiosna!  

 
 

Oznajmujący  
(orzekający) 

Rozkazujący Przypuszczający 
(warunkowy) 

Liczba pojedyncza Liczba pojedyncza Liczba pojedyncza 
1 - lubię 
2 - lubisz 
3 - lubi 

1 -  – 
2 - wróć 
3 - niech wróci 

1 - prosiłbym / prosiłabym 
2 - prosiłbyś / prosiłabyś  
3 - prosiłby / prosiłaby / 

prosiłoby 
Liczba mnoga Liczba mnoga Liczba mnoga 

1 - lubimy 
2 - lubicie 
3 - lubią 

1 - wróćmy 
2 - wróćcie 
3 - niech wrócą 

1 - prosilibyśmy / 
prosiłybyśmy 

2 - prosilibyście / 
prosiłybyście 

3 - prosiliby / prosiłyby 
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Tryb oznajmujący  
(orzekający) 

Funkcje 
Tryb oznajmującyorzeka, informuje o czynnościach (lub stanach), które mają miejsce 
w teraźniejszości, zaistniały w przeszłości lub dopiero zostaną wykonane. 
 
Marek pomaga siostrze w odrabianiu lekcji. 
Wszyscy uczniowie wyszli z klasy. 
Dziewczęta pójdą na zakupy do centrum handlowego. 

 
 

Tryb rozkazujący 
Funkcje 

 Tryb rozkazujący służy do wyrażania rozkazów, poleceń, życzeń, próśb, nie 
rozróżniamy w nim czasów, nie posiada formy 1os. l.p., a w 3 os. l.p. i 3 os. l.mn. 
występuje partykuła niech.  

Wyjdź z psem na spacer! 
Nie podejmuj decyzji bez konsultacji z prawnikiem! 
Niech ktoś zadzwoni po pogotowie! 

 
 

Tryb rozkazujący 
 

 
Koniugacja -m, -sz  

3 os. l.mn. 
 

 
regularnie 

 

czytają – czytaj-ą – czytaj!  
kochają – kochaj-ą – kochaj! 
jedzą – jedz-ą – jedz! 
umieją – umiej-ą – umiej! 

 
 

Koniugacja -ę, -esz  
3 os. l.p. 

 

 
regularnie 

 

piszesz – pisz-e – pisz!  
spakujesz – spakuj-e – spakuj! 
pijesz – pij-e – pij! 

 
alternacje 

 

wytrzesz – wytrz-e – wytrzyj! 
weźmiesz – weźmi-e – weź! 
zadajesz – zadaj-e – zadawaj! 

 
Koniugacja -ę, -isz/-ysz  

3 os. l.p. 
 
 

 
regularnie 

mówisz – mów-i – mów! 
palisz – pal-i – pal! 
tańczysz – tańcz-y – tańcz! 

 
alternacje 

chodzisz –chodz-i – chodź! 
robisz – rob-i – rób! 
zapomnisz – zapomn-i– zapomnij! 
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Tryb rozkazujący 
Alternacje Rozszerzenia Redukcje Wyjątki 

o:ó Rób! 
Stój! 

Jeśli temat kończy się na dwie 
spółgłoski +  

-ij/ -yj 

 
Weź! 

 
 

Miej! 
(mieć) 

Miejmy! 
Miejcie! 
Chciej! 
(chcieć) 

Chciejmy! 
Chciejcie! 

Bądź! (być) 
Bądźmy! 
Bądźcie! 

Karz! 
(karać) 

Dmij (dąć) 
 

ci:ć Płać! 
Leć! 

Uśmiecnij się! 
Zapomnij! Krzyknij! 

Wytrzyj! 
Ale: 

Drażnij! / Drażń! 
Spojrzyj! / Spójrz! 

Zrozum! / Zrozumiej 

 

dzi:dź Idź! Jedź! 
Chodź! 

Jeśli bezokolicznik kończy się na -
awać + 

-aw 

miękkie spółgłoski 
wargowe (np. p', b', m', 
w') ulegają stwardnieniu 

 
si:ś Proś! 

Noś! 
 

Wstawaj! 
Nie poddawaj się! 

 
Kop!  

Połam! 
 Usprawiedliw! 

Pogłęb! 
 

zi:ź Wieź! 
Leź! 

ni:ń Płyń! 
Giń! 

 
 

Koniugacja -m, -sz  
 

---- kochajmy! 
kochaj! kochajcie! 

niech kocha! niech kochają! 
Koniugacja -ę, -esz  

 
---- piszmy! 

pisz! piszcie! 
niech pisze! niech piszą!  

Koniugacja -ę, -isz/-ysz  
 

---- chodźmy! 
chodź! chodźcie! 

niech chodzi! niech chodzą! 
 
 

Tryb przypuszczający 
(warunkowy) 

Funkcje 
Używamy: 

1. gdy chcemy wyrazić życzenie, prośbę, uprzejme pytanie: 
Chiałabym, żeby już było lato... 
Czy mogłaby mi pani pomóc? 

2. gdy chcemy wyrazić wątpiwość, podejrzenie:  
Nie wolałbyś pójść do teatru?  

3. gdy chcemy złagodzić polecanie lub rozkaz: 
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Posprzątałabyś ten pokój! 
4. gdy przedstawiamy jakąś czynność jako hipotetyczną: 

Myślę, że dałabyś sobie radę nie gorzej niż on. 
5. kiedy chcemy coś delikatnie zasugerować: 

Mógłbyś kupić jej czasem kwiaty... 
Może odwiedziałbyś babcię? 

6. w zdaniach warunkowych: 
Gdybyś mówił dobrze po polsku, na pewno dostałbyś tę pracę. 
Gdybym była mężczyzną, nie nosiłabym sukienek.  

 
 

Tryb przypuszczający 
(warunkowy) 

odmiana 
imiesłów czasu przeszłego: 

3 os. l.p. lub l.mn. 
czasownika ndk lub dk 

+ partykuła 
by 

+końcówkaosobowa w  
cz. teraźniejszym 

l.p l.p. 
(ja) byłbym (bym był) 

(ty) byłbyś (byłbyś) 
on byłby (byłby) 

(ja) byłabym (bym była) 
(ty) byłabyś (byłabyś) 

ona byłaby (byłaby)ono byłoby (byłoby) 
l.mn. l.mn. 

(my) bylibyśmy (byśmy byli) 
(wy) bylibyście (byśmy byli) 

(oni) byliby (bybyli) 

(my) byłybyśmy (byśmy były) 
(wy) byłybyście (byśmy były) 

(one) byłyby (bybyły) 
 

KATEGORIA STRONY 
 

Strona Postać 
orzeczenia 

Przykład Podmiot Dopłnienie Czasownik 

Czynna forma 
osobowa 
czasownika 

Mama myje 
Kazia. 
Kazio 
płacze. 

 
wykonawca 
czynności 

 
przedmiot 
czynności 

 
dowolny 

Bierna forma 
być/zostać + 
imiesłów 
bierny 

Kazio jest 
myty przez 
mamę. 

 
przedmiot 
czynności 

 
wykonawca 
czynności 

 
przechodni 

Zwrotna forma 
osobowa 
czasownika + 
się 

Kazio się 
myje. 

 
Wykonawca 
i odbiorca 
czynności 

forma 
zaimka 
się/siebie 

 
przechodni 

Wzajemna Bliźnięta się 
biją. 
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Czasowniki przechodnie Czasowniki nieprzechodnie 
Czasowniki przechodnie to czasowniki, 
po których występuje dopełnienie bliższe. 
Dopełnienie bliższe to dopełnienie na 
które dany czasownik wpływa 
bezpośrednio. Jeśli po czasowniku 
występuje dopełnienie odpowiadające na 
pytanie: Kogo? Co? to znaczy, że 
czasownik jest przechodni. 

Czasowniki nieprzechodnie to 
czasowniki, po których nie występuje 
dopełnienie. Czasowniki nieprzechodnie 
nie wymagają dopełnienia, aby zdanie 
miało sens. 

Posiadają formy strony biernej Nie posiadają strony biernej 
pije – jest pity 

zadba – będzie zadbany 
umyła – została umyta 

myła – była myta 

 
stać, leżeć, iść, wisieć, spać, hałasować, 

żyć, lecieć, fruwać, zartować, dostać 

 
ASPEKT DOKONANY I NIEDOKONANY – NIEKTÓRE CECHY 

 
Porównywana cecha Aspekt 

niedokonany 
Aspekt  

dokonany 
 
 

Znaczenie 
czasownika 

ogólna 
charakterystyka 

akcja liniowa akcja punktowa 

zmiany stanu trwanie danego 
stanu 

przejście do 
nowego stanu 

charakterystyka z 
ustalonejperspektywy 
czasowej  

akcja 
przedstawiona 
podczas dziania 
się 

akcja przedstawiona 
jako zamknięta 

Znaczenie formy 
czasu 

nieprzeszłego 

czas teraźniejszy pi-sać→piszę − 
czas przyszły − napi-sać→napisz-ę 

 
Rodzaje 

czasowników 

tworzące pary 
aspektowe 

robić, dać, brać zrobić, wziąć, 
dawać 

 
jednoaspektowe 

musieć, mieć, 
wiedzieć 

− 

− ocknąć się, 
zaniemówić  
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Forma dokonana tworzona: 
 

przez prefiksy (przedrostki): 
 
 
po- 

mylić się – pomylić się 
prosić – poprosić  
informować – poinformawać 
jechać – pojechać 
modlić się – pomodlić się 

 
 
za- 

bładzić – zabłądzić 
chorować – zachorować 
dzwonić – zadzwonić 
pakować – zapakować 
płacić – zapłacić 

 
od- 

 
pokutować – odpokutować 

 
wy- 

drukować – wydrukować 
leczyć się – wyleczyć się 
pić – wypić 

 
s- 
 
 
ś- 

kończyć – skończyć 
podobać się – spodobać się 
próbować – spróbować 
tracić – stracić 
ciemnieć – ściemnieć 

 
z- 

budować – zbudować 
dziwić się – zdziwić się 
rozumieć – zrozumieć 
robić – zrobić 

 
na- 

karmić – nakarmić 
pisać – napisać 
uczyć się –nauczyć się 

prze- 
 
przy- 

czytać – przeczytać 
straszyć – przestraszyć 
witać się – przywitać się 

 
u- 

myć się – umyć się 
rodzić się – urodzić się 
wierzyć – uwierzyć 

 
o- 

budzić się – obudzić się 
publikować – opublikować 
ślepnąć – oślepnąć 

 
 

Forma dokonana tworzona: 
 

przezwymianę sufiksów (przyrostków): 
-a-:-i- 
(-y-) 

odwiedzać – odwiedzić 
polecać – polecić 
sprawdzać – sprawdzić 
wracać – wrócić 

-a-:- 
-ną- 

zamykać – zamknąć 
usychać – uschnąć 
zaglądać – zaglądnąć 

-a-: -e- opowiadać - opowiedzieć inne zaczynać – zacząć 
zajmować – zająć 
wieszać – powiesić 
odpoczywać – odpocząć 
stawiać – postawić 
wspinać się – wspiąć się 
siadać – siąść 

-iwa-/ 
-ywa- 

odpisywać –odpisać  
wczytywać– wczytać  
odmalowywać –odmalować  

- ewa- 
 
- awa- 

ogrzewać –ogrzać  
omdlewać –omdleć  
poznawać –poznać 

przezwymianęinterfiksów 
- y- wysyłać –wysłać  

wysypiać –wyspać 
- e- zabierać – zabrać  
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Nieregularne pary aspektowe 
 

 
brać - wziąć 
widzieć - zobaczyć 
pomagać - pomóc 

 
mówić - powiedzieć 
oglądać - obejrzeć 
padać – spaść 
 

 
znajdować - znaleźć  
kłaść - położyć  

Tylko forma niedokonana 
 

bać się, być, chcieć, mieć, móc, mieszkać, musieć, nosić, potrzebować, pracować, 
umieć, uważać, wiedzieć, woleć, studiować, siedzieć, stać, zależeć, znaczyć 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

  
 
 
 
 
 
 
 

  
 
 
 
 
 
  
 
 
  
 
  
 

Nieosobowa forma 
czasownika 

Osobowa forma czasownika 

 
Nieosobową i niedmienną formą 
czasownika jest bezokolicznik 

 

To forma czasownika 
odmieniająca się przez osoby, 
liczby, czasy, tryby, strony. 

-ć 

-c bieć, tluc, strzec, piec, 
rzec, móc 

formy zakończone na-no, -to 

czytać, brać, robić, 
wracać, nieść, jeść, 

wziąć 

zrobiono, wykonano 

Rozpoczęto przygotowanie do 
wesela. 

odkryto, dotknięto 

Przygotowano śniadanie. 

 
Imiesłowy przymiotnikowe 

 
Imiesłowy przysłówkowe 

bierne – odkryty, niesiony 

współczesne – rysując, mogąc 

uprzednie – włożywszy, zjadłszy 

czynne – czytający, myślący 

(ja) śpię – (ty) śpisz..., 
(ja) spałem – (ty) spałeś..., 
(on) będzie spał..., (ona) 

zobaczy..., (ono) niech śpi..., 
(wy) róbcie...., (oni, one)  

bawią się 
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IMIESŁOWY PRZYMIOTNIKOWE 
 
 

Oznaczają czynność lub stan. Odpowiada na pytanie jaki? jaka? jakie? 
Mają właściwości przymiotników i czasowników, odmieniając się również przez 

przypadki, liczby i rodzaje. Pochodzą one od różnych czasowników, ale wyrażają cechy. 
 

Czynne 
(-ący, -ąca, -ące) 

Bierne 
(-ony, -ny, -ty) 

- określają wykonawcę czynności; 
- od czasown. niedokonanych. 

-nazywają stan wywołany przez czyjąś czynność 
- od czasown. niedokonanych i dokonanych. 

 
Tworzymy od tematu 3 os. l.mn. 

czasu teraźniejszego cz. ndk. przy 
pomocy przyrostka -ąc z 

dodaniem końcówek: 
-y, -a, -e 

Tworzy się je od tematu czasu przeszłego lub 
teraźniejszego czasowników przechodnich za 

pomocą przyrostków -n,-on, -t 
i końcówek przymiotnikowych: -y, -a, -e 

 
podziwiać -podziwia-n-y;  

zatopić - zatopi-on-a,  
rozbić - rozbi-t-e 

 
 
 
 
 

pisać - pisz-ąc-y  
robić - robi-ąc-a 

gotować - gotuj-ąc-e 

Temat zakończony  
na-i, -y,  

na spółgłoskę (oprócz r, ł) 
 
 

+-on 

Temat bezokolicznika 
zakończony  

na-i, -y, -u, -ą 
(należące do rdzenia) 

oraz na -ną  
+ -ty 

robić - robi-on-y 
piec - piecz-on-y  
(ty pieczesz) 
nieść - niesi-on-y  
(ty niesiesz) 

pić - pi-t-y;  
myć - my-t-y 
kuć - ku-t-y 

śpiąć - śpię-t-y (-ą : -ę) 
zamknąć -zamknię-t-y 
trzeć - tar-t-y 

  

Imiesłowy  
jako nieosobowe formy 

czasownika 

Imiesłowy 
przymiotnikowe 

Imiesłowy 
przysłówkowe 
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IMIESŁOWY PRZYSŁÓWKOWE 

 
 

Współczesny(-ąc) 
 

 
Uprzedni (--wszy, -łszy) 

tylko od czasowników 
niedokonanych 

tylko od czasowników dokonanych 

występują w zdaniach, w których 
czynności, zdarzenia, sytuacje dzieją 
się w tym samym czasie, (co sugeruje 

nazwa tych imiesłowów 

 
dotyczą czynności i zdarzeń, które zdarzyły się 
wcześniej niż sytuacja opisana przez czasownik 

w formie osobowej 
Tworzymy od tematu 3 os. l.mn. 
czasu teraźniejszego cz. ndk. przy 

pomocy -ąc 

Tworzy się je od tematu3 os. l.p. czasu 
przeszłego przy pomocy-wszy, -łszy 

 
Pijącporanną kawę, często czytam 

gazetę = Piję poranną kawę i w tym 
samym czasie czytam gazetę. 

 
Przyszedłszy\do domu, szybko przeczytałem 
pocztę\ = Najpierw wróciłem do domu, a potem 
przeczytałem pocztę. 
 

 
 

kochać - kochając,  
pisać -pisząc,  

mówić - mówiąc 
 

po samogłoskach 
-wszy 

po spółgłoskach 
-łszy 

on  
wrócił - wróciwszy,  
on  
napisał - napisawszy 

on  
pomógł - pomógłszy, 
on  
zjadł -zjadłszy 
 

 
 

 
 
 

Bezokolicznik 

 
Imiesłów przymiotnikówy 

 

 
Imiesłów przysłówkowy 

 
czynny 

 
bierny 

 

 
współczesny 

 
uprzedni 

czytać czytający czytany czytając – 
przeczytać – przeczytana – przeczytawszy 
skończyć – skończony – skończywszy 

spać śpiąca – śpiąc – 
leżeć leżące – leżąc – 
robić robiący robiony robiąc – 
zrobić – zrobiony – zrobiwszy 

gotować gotujący gotowany gotując – 
ugotować – ugotowany – ugotowawszy 
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iść idący – idąc – 
dojść – – – doszedłszy 

rysować rysujący rysowany rysując – 
ciągnąć ciągnący ciągnięty ciągnąc – 

wyjechać – – – wyjechawszy 
 odmienne nieodmienne 

 
CZASOWNIK 

 
 

CZASOWNIK 
 

 
pełni rolę różnych części zdania 

w zdaniu może 
być: 

 

 
orzeczeniem 

 
Robert czytał tekst. 

 
osobowa forma czasownika 
 

Przeczytano tekst. forma zakończona na -no 
 

łącznikiem (w 
orzeczeniu 
imiennym) 

Karol został marynarzem. forma osobowa pochodząca od 
"zostać" 

Jurek był grzeczny. forma osobowa pochodząca od 
"być" 

orzecznikiem(w 
orzeczeniu 
imiennym) 

Praca została wykonana. imiesłów przymiotnikowy bierny 

Ten film jest pasjonujący. imiesłów przymiotnikowy czynny 

podmiotem Uczyć się jest przyjemnie. bezokolicznik 
Ozekujący niecierpliwili się. imiesłów przymiotnikowy czynny 

dopełnieniem Lubię się uczyć.  
Chcemy spać. 

bezokoliczniki 

 
przydawką 

Walczący boksery zostali 
rozdzieni. 

imiesłów przymiotnikowy czynny 

Uderzony przeciwnik się 
wycofal. 
 

imiesłów przymiotnikowy bierny 

okolicznikiem Biegli krzycząc. 
Szedł kulejąc. 

imiesłów przysłówkowe 
współczesne 

 
 
 
 
 



30 
 

 
REKCJA CZASOWNIKA 

REKCJA CZASOWNIKA - właściwość wyrazu polegająca na tym, że w zdaniu musi 
obok niego (czasownika) wystąpić wyraz o konkretnej charakterystyce gramatycznej (w 

przypadku: dopełniacz, celownik itp. ) 
Powyższe przykłady łączliwości, nazywane inaczej rekcją 

czasowników charakteryzują się tym, że nie podlegają ścisłym, jasno określonym 
regułom, wedle których moglibyśmy w prosty sposób je opanować. Niektóre z 
czasowników wymagają biernika, inne dopełniacza, a jeszcze inne celownika, 
nadrzędnika lub miejscownika. Jedynym sposobem gwarantującym poprawne użycie 
danej konstrukcji jest skorzystanie ze słownika. 

Po pierwsze, możemy niewłaściwie rozpoznać przypadek, jakim rządzi dany 
czasownik, na przykład:brakuje mi (kogo? co?) pięć złotych, zamiast brakuje mi (kogo 
czego?) pięciuzłotychprzestrzegam (kogo? co?) prawo, zamiast przestrzegam (kogo? 
czego?) prawaustąpić (kogo? co?) miejsce, zamiast ustąpić (kogo? czego?) miejsca 
szukać (kogo? co?) książkę, zamiast szukać (kogo? czego?) książki 

Po drugie, możemy mieć kłopot z biernikiem lub dopełniaczem samego 
rzeczownika np. w przypadku odmiany takiego wyrazu jak tablet (poprawnie M.B. 
tablet, D. tabletu), który różni się od odmiany bliźniaczo brzmiącego 
wyrazu kotlet (poprawnie M. kotlet, D. kotleta, B. kotlet/kotleta). 

Są takie czasowniki, które łączą się z rzeczownikami zarówno w bierniku, jak 
i dopełniaczu i nie wpływa to na ich znaczenie. Do takich zaliczamy 
m.in. pytać i zapomnieć:zapomniałem „Odę do młodości”, ale też zapomniałem „Ody 
domłodości”zapytałem koleżankę, ale też zapytałem koleżanki. 
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RZECZOWNIK 
 

RZECZOWNIK 
 

 – odmienna część mowy, która odpowiada na pytania: kto? co? 
Nazywa osoby, zwierzęta, przedmioty, rośliny, zjawiska, czynności i stany oraz cechy. 

własne pospolite żywotne nieżywotne 
Warszawa 

Nowak 
Wisła 
Karol 

 

miasto 
pies 
dom 
sklep 

kot 
człowiek 
kobieta 
student 

niebo 
długopis 
dywan 
kwiat 

nazywa również 
 

przedmioty osoby zwierzęta, 
rośliny 

pojęcia czynności cechy 

książka 
zeszyt 
lampa 

Kasia 
pisarz 
poeta 

pies 
aster 
ptak 

etyka 
prawo 
dobro 

czytanie 
bieg 

pisanie 

młodość 
miłość 

mądrość 
 

 
RZECZOWNIK 

odmienia się przez przypadki i liczby 
 

Przypadek Pytanie Podpowiedź Liczba 
pojedyncza 

Liczba 
 mnoga 

Mianownik Kto? Co? Jest ... spacer spacery 
Dopełniacz Kogo? Czego? Nie ma ... spaceru spacerów 
Celownik Komu? Czemu? Przyglądam się ... spacerowi spacerom 
Biernik Kogo? Co? Widzę ... spacer spacery 

Narzędnik Z kim?  
Z czym? 

Idę z ... spacerem spacerami 

Miejscownik O kim? O 
czym? 

Myślę o ... spacerze spacerach 

Wołacz O! Gdzie jesteś...? spacerze spacery 
 

Mam (Mianownik) 
Domek (Dopełniacz) 
Całkiem (Celownik) 

Biały (Biernik) 
Nad (Narzędnik) 

Morzem (Miejscownik) 
Wspaniałym (Wołacz) 
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TEMAT - to część wyrazu, która pozostaje po oddzieleniu końcówki. 
KOŃCÓWKA - zmieniająca się podczas odmiany część końcówa wyrazu. 

pol-e, pol-a, pol-u, pol-e, pol-em, pol-u 
 
 

Różne postacie tego samego tematu nazywamy - Tematami Obocznymi. 
l.poj. l.mn. 

Mianownik: drog-a 
Celownik: drodz-e 

Mianownik: drog-i 
Dopełniacz: dróg-Ø 

drog:drodz drog:dróg 
 
 

Oboczności tematu polegają na wamianachsamogłosek lub spółgłosek. 
 

ą:ę wąż – węż-a k:c mąk-a –mąc-e  
a:e 
s:ś 

las – lesi-e d:dź mod-a–modzi-e 

o:e 
ł:l 

anioł – aniel-e 
 

z:ź baz-a – bazi-e 

 
 

RODZAJE RZECZOWNIKA  
w liczbie pojedynczej 

rodzaj męski 
(ten) 

rodzaj żeński 
(ta) 

rodzaj nijaki 
(to) 

zakończone na spółgłoskę 
Ø 

zakończone na samogłoski: 
-a; -i 

zakończone na:  
-o; -e; -ę; -um 

pan 
student 

dom 
hotel 
kot 
pies 

kobieta 
lekcja 
kawa 

herbata 
pani 

gospodyni 

 
dziecko 
miasto 
słońce 
imię 

muzeum 
centrum zakończone na spółgłoskę 

-a 
zakończone na spółgłoskę 

Ø 
 

mężczyzna 
poeta 
artysta 

noc 
miłość 

sól 
twarz 
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RODZAJE RZECZOWNIKA  
w liczbie mnogiej 

rodzaj męskoosobowy 
(ci) 

rodzaj niemęskoosobowy 
(te) 

panowie 
studenci 

poeci 
męczyźni 
ojcowie 
synowie 

kobiety 
lekcje 
dzieci 

psy 
imiona 
muzea 

 
PLURALIA TANTUM – KLASYFIKACJA 

 
okresy czasu 

 
obrzędy, zwyczaje, 

uroczystości, 
rodzaje 

nabożeństw 

nazwy 
geograficzne 
oznaczające 

większe zwarte 
obszary, nazwy 

gór, nazwy 
niektórych krajów 

 
rzeczy składające 

się z kilku 
(zazwyczaj dwóch) 
części, ustawionych 

wobec siebie 
symetrycznie 

ferie 
roztopy 

sianokosy 
wakacje 
wykopki 

żniwa 

chrzciny 
dożynki 
imieniny 
nieszpory 
urodziny 

zapowiedzi 
zaręczyny 
zaślubiny 

Alpy 
Czechy 
Helsinki 
Karpaty 
Niemcy 
Pireneje 

Tatry 
Węgry 
Włochy 

grabie 
kleszcze 

nosze 
nożyce 

nożyczki 
obcęgi 
okulary 

szczypce 
widły 

czynności 
złożone 

gry i zabawy ubiory części budowli 

 
odwiedziny 

zawody 
studia 

wagary 

 
szachy 
klasy 
kręgle 
bierki 

spodnie 
dżinsy 

kalesony 
kąpielówki 

majtki 
rajstopy 

 
schody 
drzwi 
wrota 

koszary 

instrumenty 
muzyczne 

pojazdy uprząż części ciała 

dudy 
gęśle 

skrzypce 

sanie 
sanki 

lejce 
wodze 

plecy 
bokobrody 

rzeczowniki niepoliczalne, oznaczające substancję, masę złożoną z mniejszych 
cząstek lub zespół przedmiotów 
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odpadki i pozostałości potrawy przedmioty składające się z 
wyodrębnionych elementów 

fusy 
pomyje 
mydliny 

podroby 
lody 
pikle 

wnętrzności 
korale 

bazgroły 
manatki 

wiele wyrazów zapożyczonych z innych 
języków nie posiada liczby pojedynczej 

za pluralia tantum uznawane są 
niektóre rzeczowniki męskoosobowe 

finanse 
delikatesy 

szorty 
slipy 

kuzynostwo 
małżonkowie 

stryjostwo 
wujostwo 

 
 

RZECZOWNIK w zdaniu może być: 
podmiotom Biurko stoi w kącie. (co? – mianownik) 
przydawką Konstruktor Nowak sporządził traktor. (jaki?) 

orzecznikiem  
(w orzeczeniu imiennym) 

Łukasz zostanie studentą. (kim zostanie?) 

dopełnieniem Jutro zrobię zadanie. (co? – biernik) 
okolicznikiem Będę w domu wieczorem. (kiedy? ) 

Mówiła do mnie szeptem. (jak?) 
 

DEKLINACJA RZECZOWNIKA 
 

DEKLINACJA RZECZOWNIKA– to odmiana przez przypadki 
 
 
 Liczba pojedyncza 

 
rodzaj męski rodzaj żeński rodzaj nijaki 

M. Ø -a, -i -o, -e, -ę, -um 
D. -a (żywotne); 

-a, -u 
 

-y, -i 
 

-a 
C. -owi, -u  

-(i)e, -y, -i 
 

-u 
B. -a, (żywotne); 

= M. 
-ę =M. 

 
N. -em -ą -em 

Ms. -u, -(i)e =C. -u, -(i) 
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 Liczba mnoga 
 

rodzaj męski rodzaj żeński rodzaj nijaki 
męskoosob. niemęskoosob. 

M. -owie, -y, -i,  
-e 

-y, -i, -e -y, -i, -e -a 

D. -ów, -y, -i -ów, -y, -i -Ø - Ø 
C. -om -om 

 
B. -ów, -y, -i =M. 

 
N. -ami -ami 

Ms. -ach -ach 
 
 

MIANOWNIK (łac. nominativus)Kto? Co?(to jest) 
liczba pojedyncza 

rodzaj męski 
(ten) 

rodzaj żeński 
(ta) 

rodzaj nijaki 
(to) 

zakończone na spółgłoskę 
Ø 

zakończone na samogłoski: 
-a; -i 

zakończone na:  
-o; -e; -ę; -um 

pan     student 
domhotel 
kotpies 
komputer   
telefon 

kobietalekcja 
kawaherbata 
panigospodyni 
miłość     złość 
noc          twarz 

 
dziecko 
miasto 
słońce 
imię 

muzeum 
centrum 

zakończone na spółgłoskę 
-a 

zakończone na spółgłoskę 
Ø 

mężczyzna 
poeta 
artysta 

noc 
miłość 

sól 
To jest nowy student. 
To jest czarny kot. 
To jest mój tata. 

To jest miła kobieta. 
To jest mója kawa. 
To jest sól. 

To jest małe dziecko. 
To jest słońce. 
To jest stare muzeum. 

 
 

MIANOWNIK 
liczba mnoga 

rodzaj męskoosobowy 
-i -y -e -owie 

PoTeMFaBio Ma 
ZaWSZe 

ChŁoDNe Buty 

 
GaCie KuRy 

sz, cz, dz, dż, ż, rz 
ś, ć, dź, ź, ń, l, j 
anin – anie 

 
1. Rodzina: 
ojciec – ojcowie 
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t:ci   d:dzi 
ch:si  sta:ści 

k:cy  g:dzy  r:rzy 
ec:cy  ca:cy 

 
żołnierz – żołnierze 
malarz – malarze 
złodziej – złodzieje 
gość – goście 
Amerykanin – 
Amerykanie 
leń – lenie 
Marsjanin – 
Marsjanie 
wegetarianin – 
wegetarianie 
krakowianin – 
krakowianie 

teść – teściowie 
syn – synowie 
2. Mało syłab: 
Fin – Finowie 
Belg – Belgowie 
Arab – Arabowie 
Pers – Persowie 
3. Tytuł: 
pan – panowie 
król – królowie 
4. Nazwiska: 
Nowak – 
Nowakowie 
5. -ek: staruszek – 
staruszkowie 

student – studenci 
sąsiad– sąsiedzi 
Włoch– Włosi 
mnich– mnisi 
artysta– artyści 
stylista– styliści 
Litwin– Litwini 
Białorusin– 
Białorusini 
chłop – chłopi 
 

Polak– Polacy 
Japończyk– 
Japończycy 
kolega – koledzy 
biolog– biolodzy 
aktor – aktorzy 
kierowca– kierowcy 
chłopiec – chłopcy 
Ukrainiec– Ukraińcy 
Niemiec– Niemcy 

alebrat – bracia, człowiek – ludzie, ksiądz – księża, Hiszpan – Hiszpanie, Cygan – 
Cyganie 

 
To są nasi sąsiedzi. 
 

 
To są wasi koledzy. 

 
To są malarze. 

 
To są nasi synowie. 

 
 

MIANOWNIK 
liczba mnoga 

rodzajniemęskoosobowy 
rodzaj męski 
rodzaj żeński 

rodzaj nijaki 

(te) 
 

-y 
 

(k, g) -i 
sz, cz, dz, 
dż, ż, rz 

ś, ć, ź, dź, ń, 
c, l, j 

 
-a 

-e 
kot – koty 
dom – domy 
ser – sery 
kobieta – kobiety 
siostra –  siostry  
stół – stoły 
mama – mamy 
 

studentka– studentki 
droga – drogi 
noga – nogi 
śliwka – śliwki 
ogórek – ogórki 
pstrąg – pstrągi 
pieróg – pierogi 
 

płaszcz–płaszcze 
pomarańcza – pomarańcze 
talerz – talerze 
wiśnia – wiśnie 
cebula – cebule 
olej – oleje 
koń – konie 

jabłko – jabłka 
centum –centra 
imię – imiona 
okno – okna 
zdjęcie – zjęcia 
pytanie – 
pytania 

Wyjątki 
 

tygodnie, dni, kości, miłości, myszy, szanse, ręce, dzieci, oczy, uszy 
 

To są nasze koty. To są wasze studentki. To są nowe płaszcze. To są duże okna. 
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Funkcje 

 
Mianownik to przypadek, w którym rzeczownik najczęściej występuje w roli podmiotu 
(formę podstawową  wyrazu w słownikach podaje się właśnie w mianowniku). 
 
 

 
DOPEŁNIACZ(łac.genetivus)Kogo? Czego? 

liczba pojedyncza 
rodzaj męski 

 
rodzaj żeński 

 
rodzaj nijaki 

 
żywotne nieżywotne  

-y 
spółgł.miękką oraz 

k, g 
-i 

 
-a = Biernik 

-a 
-a 
-u 

pana, brata, ojca, 
lekarza, psa, kota, 
konia, lwa 

czasu, zeszytu, 
stołu, papieru; 
zegara, ołówka, 
ziemniaka 
 

kobiety 
Ewy 
pracy 
maliny 

studentki 
historii 
Grecji, miłości 
cebuli, drogi 

jabłka 
mleka 
dziecka 
słońca 
morza 

Nie znam pana. Nie mam czasu. 
Nie mam zegara. 
 

Nie widzę Ewy. Nie znam 
historii. Nie lubię cebuli. 

Nie lubię 
mleka. 

Funkcje 
 
 

1. Negacja. Nie kocham, nie mam, .... szukam, boję się, życzyć, potrzebować.... 
2. Posesywność(posiadanie kogoś, czegoś).Samochód Tomka, dom Agnieszki, pies 
dziecka. 
3. Daty.Pierwszego września, drugiego października... 
4. Ilość?5....21, 25...., mało, dużo, wiele.... 
5. Opakowania.Paczka ciastek, butelka wody, kawałek sera...  
6. Czasowniki(słuchać, szukać , używać, ......). 
7. Przyimki: do, od, z, u, koło, obok, dla, bez, naprzeciwko, podczac.... 
8. Przysłówki: blisko, daleko... 
 
 
 

 
CZASOWNIKIZ DOPEŁNIACZEM 

 
 
Bać się, brakować, dolewać, dotykać, nienawidzić, odmawiać, pilnować, potrzebować, 
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próbować, słuchać, szukać, uczyć się, unikać, używać, wstydzić się, wymagać, 
zabraniać, zapomnieć, zazdrościć, życzyć. 
 
Bać się np. bać się dzika 
Brakować np. brakować cukru 
Bronić np. bronić ojczyzny 
Doglądać np. doglądać zwierząt 
Domagać się np. domagać się praw 
Dotyczyć np. dotyczyć sprawy 
Dotykać np. dotykać oka 
Nienawidzić np. nienawidzić oszustwa 
Odmawiać /odmówić, np. odmawiać 
udziału 
Pilnować np. pilnować dzieci 
Poszukiwać/ poszukać, np. poszukać 
odpowiedzi 
Potrzebować np. potrzebować opieki 
Pozbywać się np. pozbywać się rzeczy 
Pragnąć np. pragnąć spokoju 

Próbować np. próbować potrawy 
Przysparzać /przysporzyć, np. przysparzać 
zmartwień 
Spodziewać się np. spodziewać się awansu 
Słuchać np. słuchać rad 
Strzec np. strzec granic 
Szukać np. szukać złota 
Uczyć się np. uczyć się języka polskiego 
Udzielać /udzielić. np. udzielać wywiadu 
Używać /użyć, np. użyć wyobraźni 
Wymagać np. wymagać uwagi 
Zabraniać /zabronić, np. zabraniać krzyku 
Zaczerpnąć np. zaczerpnąć powietrza 
Żałować np. żałować decyzji 
Zapominać np. zapominać słów 
Zazdrościć np. zazdrościć zwycięstwa 
Życzyć np. życzyć zdrowia 
 

 
 

 
DOPEŁNIACZ– rodzaj męski nieżywotny: -a czy -u ? 

 
-a 

NAZWY WALUT 
dolar – dolara 
funt – funta 
cent – centa 

NARZĘDZIA 
młotek – młotka 
klucz – klucza 

ołówek – ołówka 
MARKI 

Ford – Forda 
Citroen – Citroena 
Adidas – Adidasa 

TAŃCE 
walc – walca 

polonez – poloneza 
fokstrot – fokstrota 

MIARY 
kilogram – kilograma 
kilometr – kilometra 

metr – metra 
amper – ampera 

NAZWY MIAST 
Berlin – Berlina 
Paryż – Paryża 

Gdańsk – Gdańska 
Lublin – Lublina 

NACZYNIA I SZTUĆCE 
talerz – talerza 

nóż – noża 
garnek – garnk 

NIEKTÓRE PRODUKTYSPOŻYWCZE 
chleb – chleba 

ser – sera 
naleśnik – naleśnika 
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widelec – widelca kurczak – kurczaka 
GRY I SPORT 

tenis – tenisa 
hokej – hokeja 
brydż – brydża 
poker – pokera 

Zakończone na:  
-ek, -ik, -yk, -ak, -ec, -or  

papirek – papierka 
słownik – słownika 

stolik – stolika 
CZĘŚCI CIAŁA 
brzuch – brzucha 

palec – palca 
nos – nosa 

tułów – tułowia 

NAZWY MIESIĘCY 
stycznia 
marca 

kwietnia 
maja 

czerwca 
lipca  

sierpnia 
września 

października 
listopada 
grudnia 

KWIATY, WARZYWA, OWOCE, GRZYBY 
tulipan – tulipana 
banan – banana 
ogórek – ogórka 

pomidor – pomidora 
rydz – rydza 

prawdziwek – prawdiwka 
-u 

ŚRODKI TRANSPORTU 
samochód – samochodu 

rower – roweru 
autobus – autobusu 
pociąg – pociągu 

SUBSTANCJE PŁYNNE 
sok – soku 

majonez – majonezu 
klej – kleju 

RZECZOWNIKI ZBIOROWE I 
MATERIALNE 

makaron – makaronu 
cukier – cukru 

las – lasu 
tłum – tłumu 

DNI TYGODNIA 
poniedziałek – poniedziałku 

wtorek – wtorku 
czwartek – czwartku 

piątek – piątku 

POJĘCIA ABSTRAKCYJNE 
problem – probemu 

hałas –hałasu 
pomysł – pomysłu 

sen – snu 

NAZWY MIAST NIEPOLSKICH 
Londynu 
Rzymu 

Madrydu 
Pekinu 

 
 

WYMIANA SAMOGŁOSEK 
rodzaj męski 

ó:o twaróg – twarogu, bób – bobu, mróz – mrozu, nóż 
– noża, strój – stroju, mól – mola  

ale: ból – bólu, mózg – 
mózgu, tchórz – tchórza 

ą:ę dąb – dębu, ząb – zęba, mąż – męża, wąż – węża, 
błąd – błędu, gołąb – gołębia, wzgląd – względu, 

ale: sąd – sądu, kąt – kąta, 
wygłąd – wyglądu, prąd –
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urząd – urzędu, ksiądz – księdza   prądu, zarząd – zarządu 
e: Ø pies – psa, piesek – pieska, pień – pnia, łeb – łba, 

dzień – dnia, chrzest – chrztu, cyrkiel – cyrkla, 
więzień – więźnia, Holender – Holendra, chaber –
chabra 

ale: grzebień – grzebienia, 
kamień – kamienia, leń – 
lenia  

o: Ø osioł – osła, kozioł – kozła, kocioł – kotła ale: matoł – matoła 
WYMIANA SPÓŁGŁOSEK 

(Alternacja) 
rz:r starzec – starca, orzeł – orła, dworzec – dworca 
dź:d grudzień – grudnia, przechodzień – przechodnia 
ć:t kwiecień – kwietnia 
ś:s osioł – osła 
ź:z kozioł – kozła 
 
 

 
DOPEŁNIACZ(łac.genetivus)Kogo? Czego? 

liczba mnoga 
rodzaj męski 

 
rodzaj żeński 

 
rodzaj nijaki 

 
twardy temat -ów  

Ø 
 

Ø sz, cz, dz, dź, ż, 
rz, +c 

-y1 

ś, ć, ź, dź, ń +l, j -i2 ale:-um: -ów 
-anin Ø ale: -i/ -y 
studentów, Polaków, pies – psów, 
kotów, ale: mężczyzna– mężczyzn; 
lekarz – lekarzy, miesiąc – miesięcy, 
nóż – noży, klucz – kluczy1; 
gość – gości, nauczyciel – nauczycieli, 
złodziej – złodziei2; 
wegetarianin – wegetarian, Słowianin 
– Słowian, warszawianin – 
warszawian, ale: Amerykanów, 
Meksykanów, muzulmanów 
–widelców, meczów, palców, 
sztućców, krajów, konsulów; 
1, 2–pokoi – pokojów, płaszczy – 
płaszczów, materacy – materaców, 
koszy –koszów 

kobiet 
prac 
kaw 
studentek 
dróg, ale: 
noc – nocy,  
podróż – podróży,  
twarz – twarzy, 
cukiernia – cukierni, 
teoria – teorii 
 

jabłek  
piw 
mórz,ale: 
muzea – muzeów,  
licea – liceów,  
dziecko– dzieci, 
narzędzie – narzędzi, 
przysłowie – przysłów, 
przedmieście –
przedmieść 

Boję się psów. 
Nie mam pieniędzy. 
Nie znam tych nauczycieli. 

Nie widzę 
koleżanek. Znam 
dużo miłych 
studentek.  

Proszę pięć zimnych 
piw. Nie zamykaj okien. 
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WYMIANA SPÓŁGŁOSEK I SAMOGŁOSEK 

(Alternacja) 
 
ą:ę 

 
moje pieniądze–moichpieniędzy,   
letnie miesiące – letnich miesięcy 

sosna – sosen, 
torba – toreb, 
trójka – trójek,  
gra – gier,  
wanna – wanien 

Ø:e jabko– jabłek, 
lustro – luster, 
okna – okien 
 

prośba – prośb, 
groźba – groźb,  
choroba – chorób 

o:ó słowa – słów, 
morze – mórz, 
dobro – dóbr  

ręka – rąk,  
męka – mąk, 
przysięga – przysiąg 

ę:ą święto – świąt 

 
 

CELOWNIK(łac. dativus)Komu? Czemu? 
liczba pojedyncza 

rodzaj męski rodzaj żeński rodzaj nijaki 
-owi 

-u (wyjątki) 
= Miejscownik -u 

przyjacielowi 
obrazowi 
Adamowi 
Mickiewiczowi 

dziewczynie 
mamie 
Kasi 
pani 
duszy 
twarzy 
górze 
babci 
roli 

 
dziecku 
zadaniu 
zdrowiu 
radiu 
mieszkaniu 
mleku 

-u: bratu, ojcu, chłopcu, 
chłopu, panu, księciu, 
księdzu, popu, Bogu, 
diabłu, kotu, psu, lwu, 
światu, łbu 

Funkcje 
 

1. Celownik to jest cel samej akcji (wskazanie adresata): mamie, tacie. 
2. Czasowniki (potrzebuje dopełnienie dalsze): wierzyć, przypominać, dawać... 
3. Stany emocjalne, fizyczne, które nie zależą od nas ale na nas wpływają. Zimno 
mi, dobrze mi, gorąco jej, orzykro mi. 
4. Kilka przyimków i wyrażeń przyimkowych:przeciw(ko), dzięki, wbrew, ku, 
naprzeciw, na przekór, nazłość. Zaszczepić się przeciwko grypie, wbrew woli ojca, ku 
zachodowi, na złość siostrze. 
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CELOWNIK(łac. dativus)Komu? Czemu? 
liczba mnoga 

rodzaj męski rodzaj żeński rodzaj nijaki 
-om 

 
przyjacielom 
studentom 
braciom 
panom 
poetom  
obrazom 

dziewczynom 
mamom 
paniom 
babciom 
duszom 
papugom 
 

dzieciom 
zadaniom 
mieszkaniom 
oczom 
jeziorom 
zwierzętom 

 
 
 

CZASOWNIKI Z CELOWNIKIEM 
 

 
Darować, dawać, dokuczać, dziękować, dziwić się, kibicować, kraść, kupować, mówić, 
oddawać, odmawiać, opowiadać, podawać, podobać się, pomagać, pożyczać, 
przedstawiać, przyglądać się, przynosić, przypominać, rozdawać, smakować, 
sprzedawać, szkodzić, tłumaczyć, ufać, wierzyć, wybaczać, zazdrościć, życzyć. 
 
Brakować komuś (celownik) czegoś (dopełniacz) np. brakować klasie pieniędzy 
Dawać coś (biernik) komuś (celownik), np. dawać kwiaty mamie 
Dziękować np. dziękować uczniowi 
Dziwić się np. dziwić się wynikowi 
Kibicować np. kibicować drużynie 
Kraść komuś (celownik) coś (biernik) np. kraść firmie kontrakt 
Kupować komuś (celownik) coś (biernik) np. kupować mamie kwiaty  
Obiecywać komuś (celownik) coś (biernik) np. obiecywać tacie poprawę  
Oddawać komuś (celownik) coś (biernik) np. oddawać dłużnikowi pieniądze 
Odmawiać komuś (celownik) czegoś (dopełniacz) np. odmawiać studentowi dobrej 
oceny 
Ofiarować komuś (celownik) coś (biernik) np. ofiarować pracownikowi premię 
Podporządkowywać się np. podporządkowywać się zasadom 
Pomagać np. pomagać dzieciom 
Pożyczać np. pożyczać przyjacielowi 
Przedstawiać np. przedstawiać koleżance 
Przeszkadzać np. przeszkadzać sąsiadom 
Przyglądać się np. przyglądać się odbiciu 
Przypominać komuś (celownik) np. przypominać babci 
Szkodzić np. szkodzić zdrowiu 
Ufać np. ufać policjantom 
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Wierzyć np. wierzyć Bogu 
Wybaczać np. wybaczać bliźniemu 
Zapobiegać np. zapobiegać chorobie 
Zazdrościć np. zazdrościć koledze 
 
 

 
BIERNIK(łac.accusativus)Kogo? Co? 

liczba pojedyncza 
rodzaj męski 

 
rodzaj żeński 

 
rodzaj nijaki 

 
żywotne nieżywotne  

-ę 
Ø (temat na 

spółgłoskę miękką)  
 

 
= Mianownik =Dopełniacz 

-a 
= Mianownik 

Ø, 
-a 

 
 
pana,  
brata,  
ojca,  
psa,  
kota,  
ale: tatę,artystę 
 

 
czas, zeszyt, stół, papier, 
ołówek, ale*: ziemniaka,  
pomidora, 
ogórka,kurczaka 

-ę 
mamę 
kobietę 
Ewę 
pracę 
historię 
drogę 

 
jabłko 
mleko 
dziecko 
słońce 
morze 
zwierzę 
muzeum *sport i tańce:  

tenisa, walca; 
owoce i warzywa: 
banana, pomidora, 
papierosa, szampana, 
drinka; 
marki:  mercedesa, forda; 
waluta: dolara, jena, funta 

Ø 
 
miłość,część, 
wieś,gałąź, 
dłoń,brew, 
rzecz,mysz 

Znam tego pana. 
Mam tatę. 

Mam czas. 
Widzę ten stół. 
 

Mam mamę i babcię.  
Kocham moją córkę. 
Znam tę dziewczynę. 

Lubię mleko. 
Widzę morze. 
Lubię to nowe  
muzeum. Rzeczownik pani ma w 

bierniku końcówkę -ą. 
Spotkałem panią. 

Funkcje 
 
 

1. Biernik określa osoby i przedmioty, które podlegają naszym spostrzeżeniom, 
czynnościom, uczuciom i woli.  
2.  Czasowniki: –określających spostrzeganie, np. widzieć, słyszeć, wąchać, dotykać, 
obserwowaći tp. 
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- określających czynności: robić, malować, pisać, kopać. 
- określających uczucia i wolę: kochać, lubić, chcieć. 
3. Przyimki: przez, na, o, po, pod, nad, za, przed, między, ponad, poza, ze wzgłędu na. 
 

 
 
 

BIERNIK (łac.accusativus)Kogo? Co? 
liczba mnoga 

rodzaj męski 
 

rodzaj żeński 
 

rodzaj nijaki 
 

męskoosobowe 
 

niemęskoosobowe  
 

= Mianownik l.mn. 
-y, -i, -e 

 
 

= Mianownikl.mn. 
-a  

= Dopełniacz l.mn. 
-ów, -y,-i, 

= Mianownik l.mn. 
-y, -i, -e 

 
studentów, Polaków, 
ale: mężczyzn; 
lekarzy,  gości, 
nauczycieli,  
złodziei/ów 

 
pieniądze, psy, koty, 
stóły, kosze, ptaki 

 
kobiety,prace, 
kawy,studentki,drogi, 
noce,podróże,twarze,
cukiernie, teorie 

 
jabłka, morza, 
muzea, licea, 
dzieci, 
narzędzia,przysłow
ia, przedmieścia 

 
Widzę chłopców, nauczycieli, studentów. 
Mam pieniądze, koty i psy. 
 

 
Widzę koleżanki. 
Znam te studentki.  

 
Proszę jabłka. 
Maluję okna. 

 
 
 

CZASOWNIKI Z BIERNIKIEM 
 

Analizować, badać, bandażować, brać, budować, burzyć, całować, chcieć, chodzić/iść na 
..., ciąć, czekać na ..., czuć, czytać, dać/dawać, dostać/dostawać, dzielić, dziękować za 
..., fotografować, ..., planować, płacić za ..., podawać, (po)prosić, poznać, powtarzać, 
prowadzić, przeprosić, pytać o ..., robić, rozumieć ..... 
 
Analizować np. analizować sytuację 
Badać np. badać motyle 
Bandażować np. bandażować nogę 
Brać np. brać widelec 
Budować np. budować dom 
Burzyć np. burzyć ścianę 
Całować np. całować męża 
Chcieć np. chcieć samochód/pracę 

Opowiadać np. opowiadać historię 
Organizować np. organizować imprezę 
Otwierać np. otwierać szafę 
Patrzeć np. patrzeć na kwiatek 
Pić np. pić herbatę 
Piec np. piec chleb 
Pisać np. pisać list (ale narzędzie długopis 
itp. – to już będzie narzędnik, np. pisać 
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Chodzić/iść na np. chodzić/iść na spacer 
Ciąć np. ciąć gałąź 
Czekać na np. czekać na autobus 
Czuć np. czuć kręgosłup 
Czytać np. czytać książkę 
Dać/dawać np. dać/dawać kwiaty 
Dostać/dostawać np. dostać 
prezent/dostawać wypłatę 
Dzielić np. dzielić ciasto 
Dziękować za np. dziękować za sok 
Fotografować np. fotografować wschód 
słońca 
Gasić np. gasić pożar 
Gotować np. gotować zupę 
Grać w np. grać w szachy 
Haftować np. haftować serwetkę 
Jeść np. jeść bułkę 
Kochać np. kochać żonę 
Kończyć np. kończyć pracę 
Kupować np. kupować mieszkanie 
Liczyć np. liczyć barany 
Lubić np. lubić zupę ogórkową 
Malować np. malować ścianę 
Martwić się o np. martwić się o egzamin 
Mieć np. mieć pracę 
Mieć ochotę na np. mieć ochotę na 
czekoladę 
Modlić się o np. modlić się o pokój 
Myć np. myć okno 
Nosić np. nosić dziecko 
Obierać np. obierać cebulę 
Oceniać np. oceniać wygląd 
Odkurzać np. odkurzać mieszkanie 
Oglądać np. oglądać mecz 

długopisem) 
Planować np. planować spotkanie 
Płacić za np. płacić za kolację 
Podawać np. podawać solniczkę 
(Po)prosić np. (po)prosić kolegę 
Poznać np. poznać miasto 
Powtarzać np. powtarzać wiersz 
Prowadzić np. prowadzić samochód 
Przeprosić np. przeprosić panią/pana 
Pytać o np. pytać o pracę 
Robić np. robić zadanie domowe 
Rozumieć np. rozumieć człowieka 
Rysować np. rysować figurę 
Spotykać np. spotykać koleżankę 
Studiować np. studiować matematykę 
Szanować np. szanować rodziców 
Trzymać np. trzymać telefon 
Umawiać się na np. umawiać się na kawę 
Uprawiać np. uprawiać sport 
Uważać na np. uważać na dziecko 
Uwielbiać np. uwielbiać słodycze 
Widzieć np. widzieć psa 
Włączać/wyłączać np. włączać/wyłączać 
światło 
Woleć np. woleć kawę 
Wybierać np. wybierać 
Zamawiać np. zamawiać pizzę 
Zamykać np. zamykać drzwi 
Zbierać np. zbierać znaczki 
Zdawać np. zdawać egzamin 
Zmywać np. zmywać naczynia 
Znać np. znać dyrektora 
Znaleźć np. znaleźć szczęście 
Zostawić np. zostawić parasol 
Zwiedzać np. zwiedzać Warszawę 
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NARZĘDNIK (łac. instrumentalis)Kim? Czym? 

 
Liczba pojedyncza  

Liczba mnoga 
-ami 

Rodzaj męski Rodzaj nijaki Rodzaj żeński 
-(i)em, -ą 

 
On jest twoim 
bratem.        
On jest muzykiem.  
On jest ich tatą.     

 
Łukasz jest 
moim 
dzieckiem. 
Jestem nad 
jeziorem. 

 
Ona jest Polką. 
Maria jeststudentką. 

 
Oni są 
wysokimimężczyznami. 
Jesteście już 
studentamii 
studentkami, a nie 
uczniami.  

Funkcje 
 

 
1. Identyfikacja. Ona jest kobietą / mamą / uczennicą / lektorką / kolażanką. On jest 
chłopcem / studentem / poetą / bratem / kolegą. 
2. Transport. Jadę autobusem / taksówką / metrem / samochodem. 
3. Narzędzia. Piszę markerem. Jem łyżką. Myję się mydłem. 
4. Kiedy? Wieczorem, zimą. 
5. Czasowniki. Interesować się, zajmować się, kierować, stresować się, bawić się. 
6. Przyimki. Z, przed, za, pod, nad, między ... a..., poza.  
 
 
 

 
CZASOWNIKI Z NARZĘDNIKIEM 

 
 
Narzędnik służy do definiowania siebie, swojej roli w społeczeństwie i do tworzenia 
definicji w ogóle. 
 
 
Być np. być człowiekiem 
Cieszyć się np. cieszyć się zwycięstwem 
Interesować się np. interesować się sportem 
Jechać (transport) np. jechać samochodem 
Kierować np. kierować ruchem 
Martwić się np. martwić się pogodą 
Opiekować się np. opiekować się dzieckiem 
Pasjonować się np. pasjonować się malarstwem 
Przejmować się np. przejmować się nauką 
Przepadać za np. przepadać za ciastem 
Stresować się np. stresować się wyjazdem 
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Wracać np. wracać pociągiem 
Zająć się/zajmować się np. zająć się/zajmować się przeprowadzką 
Zarazić się np. zarazić się grypą 
Zmęczyć się np. zmęczyć się pracą 
Zostać np. zostać aktorem 
 
 

MIEJSCOWNIK (łac. locativus))O kim? O czym? 
Liczba pojedyncza  

Rodzaj męski Rodzaj nijaki Rodzaj żeński  
Bo WSPoMiNa ZoFie 

t:c, d:dz 
 

-ie 
 
klub – klubie 
atlas – atlasie 
obraz – obrazie, ale: 
dom – domu 
pan – panu 
syn – synu 

 
kino – kinie 
okno – oknie 
pieczywo – pieczywie 
lato – lecie 
miasto – mieście 

 
kawa – kawie 
mapa – mapie 
mama – mamie 
szafa – szafie 
ściana – ścianie 
toaleta – toalecie 
moda – modzie niektóre na -b, -p, -m, -w 

mają końcówkę -u: 
paw – pawiu 
karp – karpiu 
żółw – żółwiu 

r:rz,ł:l  
-e rower – rowerze 

stół – stole 
biuro – biurze 
piętro – piętrze 

wiara – wierze 
szkoła – szkole 

k, ch, g -u k:c, ch:sz, g:dz 

ptak – ptaku 
groch – grochu 
brzeg – brzegu 

oko – oku 
tango – tangu 
ucho – uchu 

Polska – Polsce 
mucha – musze 
noga – nodze 

c, dz, sz, rz(ż), cz 

widz – widzu 
kosz – koszu 
lekarz – lekarzu 

zboże – zbożu 
morze – morzu 
serce – sercu 

-u praca – pracy 
władza – władzy 
dusza – duszy 

 
-y 

l, j, ś, ć, ń, dź, ź 

struś – strusiu 
tatuaż – tatuażu 
kraj – kraju 
ból – bólu 

wejście – 
wejściu 
wewsele – 
weselu 

-u baśń – baśni 
kość – kości 
nadzieja – nadziei 
idea – idei 

 
-i 

Funkcje 
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Służy do opisu miejsca, dlatego też zawsze wymaga użycia przyimka (w, na, przy, po). 
 
Album o Krakowie. 
Miesykam w Niżynie. 

Myślę o nowej pracy.  
Marzy o ładnej dziewczynie. 
 

Byłam w kinie i oglądałam 
film o tangu. 

 
Andrzej myśli o dużych pieniądzach.  
Kasia była latem w górach.  
Anna mieszkała w różnych miastach. 
 
 
 

 
WYMIANA SPÓŁGŁOSEK I SAMOGŁOSEK W MIEJSCOWNIKU 

(Alternacja) 
ą:ę 
gołąb – gołębiu 
błąd – błędu 

ó:o  
drób – drobiu 
Kraków – Krakowie 

ó:e 
kościół – kościele 

o:Ø 
osioł – ośle 

a:e  
sąsiad - sąsiedzie 
miasto - mieście 

e: Ø 
diabeł – diable 
lew – lwie 

 

o:e 
anioł – aniele 
 
 

ch:sz 
mucha - musze 
szprycha – 
szprysze 

g:dz 
droga – drodze 
noga – nodze 

k:c 
książka – książce 
Polska – Polsce 

b:bi 
grzyb – grzybie 
osoba – osobie 

ć:ci 
gość – gościu 
zięć– zięciu 

d:dzi 
samochód– 
samochodzie 

dź:dzi 
łabędź – łabędziu 
śledź– śledziu 

f:fi 
szafa – szafie 
szef– szefie 

ł:l 
stół – stole 
szkoła – szkole 

m:mi 
film – filmie 
mama – mamie 

n:ni 
balon – balonie 
okno – oknie 

ń:ni 
cień – cieniu 
leń– leniu 

p:pi 
kanapa – kanapie 
sklep– sklepie 

s:si 
masło – maśle 
las– lesie 

s:ś 
kapusta – kapuście 
wiosna – wiośnie 

ś:si  
miś – misiu 
łosoś– łososiu 

t:ci 
lato – lecie 
tata – tacie 

w:wi 
kawa – kawie 
motyw– motywie 

z:zi 
łza – łzie 
wyraz– wyrazie 

z:ź 
gwiazda – gwieździe 
ojczyzna – ojczyźnie 

r:rz 
gitara – gitarze 
humor– humorze 

rz:r 
dworzec – dworcu 
orzeł– orle 
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MIEJSCOWNIK (łac. locativus))O kim? O czym? 

Liczba mnoga 
Rodzaj męski Rodzaj nijaki Rodzaj żeński 

-ach  
klubach 
obrazach 
panach 

kinach 
oknach 
pieczywach 

mapach 
mamach 
szafach 

 
 

 
CZASOWNIKI Z MIEJSCOWNIKIEM 

 
 
Miejscownik to przypadek, który bardzo lubi przyimki. 
 
 
grać na, np. grać na skrzypcach 
jeździć na, np. jeździć na rolkach 
dyskutować o, np. dyskutować o problemie 
marzyć o, np. marzyć o wyjeździe 
myśleć o, np. myśleć o wakacjach 
rozmawiać o, np. rozmawiać o dziecku 
rozmyślać o, np. rozmyślać o przyszłości 
chodzić po, np. chodzić po piasku 
jeździć po, np. jeździć po chodniku 
podróżować po, np. podróżować po świecie 
spacerować po, np. spacerować po parku 
 
 
 
 

WOŁACZ(łac. vocativus) 
liczba pojedyncza 

Jest specyficznym przypadkiem, ponieważ nie wskazuje na związki w wypowiedzeniu. 
To jedynie forma rzeczownika używanego w funkcji apelu podczas zwracania się do 
innych. Stosowany jest w zawołaniach, bezpośrednich zwrotach. 

Rodzaj męski Rodzaj nijaki Rodzaj żeński 
 

= Miejscownik l.p. 
-e, -u 

-o(zakończone na -a),  
-u(zdrobnienia na -a) 

= Dopełniacz (zakończone na 
-i lub spółgłoskę)-i, -y 

nektóre na -la mają -o, -a 

 
= Mianownik l.p. 

-o, -e, -ę, -um 
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Drogi Ryszardzie! 
Drogi Tomaszu! 
Szanowny Panie Profesorze! 

Droga Anno! 
Droga Aniu! 
Szanowna Pani Profesor! 
Marylo! Marylu! 

 
 
Drogie dziecko! 

WOŁACZ liczba mnoga= Mianownik l.mn. 
Drodzy Panowie! Drogie Panie! Drogie dzieci! 

 
 

 
RZECZOWNIKI NIEODMIENNE 

 
 
Nie wszystkie rzeczowniki w języku polskim się odmieniają. 
Wbrewpozoromrzeczowników nieodmiennych jest całkiem sporo. Są to przede 
wszystkim wyrazy zapożyczone z innych języków. 
 
 
Rzeczownik nieodmienny może kończyć się na: 
- literę "u", np. tabu, emu, guru, wudu, kakadu; 
- "ao" lub "oa", np. np. kakao, boa; 
- literę "i", np. kiwi, salami, safari, alibi; 
- z sylabą akcentowaną na końcu, np. attaché, menu, jury; 
- inne: espresso, Tokio, cappuccino, Monako. 
 
 
 

 
ODMIANA OSOBLIWA 

 
 
 

-ę  I (-mię): ramię, imię, brzemię, 
ciemie, znamię, wymię, plemię, 
strzemię 

II: pisklę, prosię, szczenię,jagnię, cielę, 
źrebię, kurcze, kaczę, lwię, kocię, 
niemowlę, bliźnię 

 ramię pisklę 
M. ramię rami-on-a piskl-ę piskl-ęt-a 
D. rami-eni-a ramię-on-Ø piskl-ęci-a piskl-ąt-Ø 
C. rami-eni-u rami-on-om piskl-ęci-u piskl-ęt-om 
B. rami-ę rami-on-a piskl-ę piskl-ęt-a 
N. rami-eni-em rami-on-ami piskl-ęci-em piskl-ęt-ami 

Ms. o rami-eni-u o rami-on-ach o piskl-ęci-u o piskl-ęt-ach 
W. rami-ę! rami-on-a! piskl-ę! piskl-ęt-a! 
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 książę ksiądz 

M. książ-ę książ-ęt-a ksiądz-Ø księż-a 
D. księci-a książ-ąt-Ø księdz-a księż-y 
C. księci-u książ-ęt-om księdz-u księż-om 
B. księci-a książ-ęt-a księdz-a księż-y 
N. księci-em książ-ęt-ami księdz-em księż-mi 

Ms. o księci-u o książ-ęt-ach o księdz-u o księż-ach 
W. książ-ę! książ-ęt-a! księż-e! księż-a! 

 
 

 liceum rzeczowniki męskie na -a,  
dentysta 

M. lice-um lice-a dentyst-a dentyśc-i 
D. lice-um lice-ów dentyst-y dentyst-ów 
C. lice-um lice-om dentyści-e dentyst-om 
B. lice-um lice-a dentyst-ę dentyst-ów 
N. lice-um lice-ami dentyst-ą dentyst-ami 

Ms. o lice-um o lice-ach dentyści-e dentyst-ach 
W. lice-um lice-a! o dentyst-o! o dentyśc-i! 

 
 
 Amerykanin Rosjanin 

M. Amerykanin-Ø Amerykani-e Rosjanin-Ø Rosjani-e 
D. Amerykanin-a Amerykan-ów Rosjanin-a Rosjan-Ø 
C. Amerykanin-owi Amerykan-om Rosjanin-owi Rosjan-om 
B. Amerykanin-a Amerykan-ów Rosjanin-a Rosjan-Ø 
N. Amerykanin-em Amerykan-ami Rosjanin-em Rosjan-ami 

Ms. Amerykanin-e Amerykan-ach Rosjanini-e o Rosjan-ach 
W. o Amerykanin-e! Amerykani-e! o Rosjanin-e! Rosjani-e! 

 
 
 sędzia hrabia 

M. sędzi-a sędzi-owie hrabi-a hrabi-owie 
D. sędzi-ego sędzi-ów hrabi-ego hrabi-ów 
C. sędzi-emu sędzi-om hrabi-emu hrabi-om 
B. sędzi-ego sędzi-ów hrabi-ego hrabi-ów 
N. sędzi-ą sędzi-ami hrabi-ą hrabi-ami 

Ms. o sędz-i / sędz-im o sędzi-ach o hrab-i / hrab-im o hrabi-ach 
W. sędzi-o! sędzi-owie! hrabi-o! hrabi-owie! 
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 Odmiana przyimkowa  

znajomy / krewny /leśniczy /woźny / myśliwy 
M. znajom-y znajom-i 
D. znajom-ego znajom-ych 
C. znajom-emu znajom-ym 
B. znajom-ego znajom-ych 
N. znajom-ym znajom-ymi 

Ms. o znajom-ym o znajom-ych 
W. znajom-y! znajom-i! 

 
 
 ucho ucho  ucho dzbana 

ucho torby 
M. uch-o usz-y uch-o uch-a 
D. uch-a usz-u uch-a uch-Ø 
C. uch-u usz-om uch-u uch-om 
B. uch-o usz-y uch-o uch-a 
N. uch-em usz-ami / usz-yma uch-em uch-ami 

Ms. o uch-u o usz-ach o uch-u uch-ach 
W. uch-o! usz-y! uch-o! uch-a! 

 
 
 oko oko  oko w rosole 

oko sieci 
M. ok-o ocz-y ok-o ok-a 
D. ok-a ocz-u ok-a ok-Ø 
C. ok-u ocz-om ok-u ok-om 
B. ok-o ocz-y ok-o ok-a 
N. oki-em ocz-ami / ocz-yma oki-em ok-ami 

Ms. w ok-u w ocz-ach w ok-u ok-ach 
W. ok-o! ocz-y! ok-o! ok-a! 

 
 
 ręka brat 

M. ręk-a ręc-e brat-Ø braci-a 
D. ręk-i rąk-Ø brat-a brac-i 
C. ręc-e ręk-om brat-u braci-om 
B. ręk-ę ręc-e brat-a brac-i 
N. ręk-ą ręk-ami / ręk-oma brat-em brać-mi 

Ms. w ręc-e / w ręk-u w ręk-ach o braci-e o braci-ach 
W. ręk-o! ręc-e! braci-e! braci-a! 
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 pieniądz /miesiąc /tysiąc rok 

M. pieniądz-Ø pieniądz-e rok-Ø lat-a 
D. pieniądz-a pieniędz-y rok-u lat-Ø 
C. pieniądz-owi pieniądz-om rok-owi lat-om 
B. pieniądz-Ø pieniądz-e rok-Ø lat-a 
N. pieniądz-em pieniędz-my roki-em lata-mi 

Ms. o pieniądz-u o pieniądz-ach o rok-u o lat-ach 
W. pieniądz-u! pieniądz-e! rok-u! lat-a! 

 
 
 
 przyjaciel człowiek 

M. przyjaciel-Ø przyjaciel-e człowiek-Ø ludzi-e 
D. przyjaciel-a przyjaciół-Ø człowiek-a ludz-i 
C. przyjaciel-owi przyjaciół-om człowiek-owi ludzi-om 
B. przyjaciel-Ø przyjaciół-Ø człowiek-Ø ludz-i 
N. przyjaciel-em przyjaciół-my człowieki-em ludź-mi 

Ms. o przyjaciel-u o przyjacioł-ach o człowiek-u o ludzi-ach 
W. przyjaciel-u! przyjaciel-e! człowiek-u! ludzi-e! 

 
 

PRZYMIOTNIK 
 
 

PRZYMIOTNIK 
 

-odmienna część mowy, która odpowiada na pytania: jaki? jaka? jakie? który? która? 
które? jaki? jaka? jakie? czyj? czyja? czyje? 
- odmienia się przez przypadki, liczby i rodzaje.  
- oznacza właściwości osób, zwierząt, przedmiotów, pojęć. 
- jest określeniem rzeczownika, wskazuje na jego wielkość, kolor, kształt, materiał: 
stare miasto, nowy świat, stalowy miecz, dobry ojciec, błękitne niebo, biało-czerwona 
flaga 
 
 
 

Rodzaj męski l.p. Rodzaj żeński l.p. Rodzaj nijaki l.p. 
-y, -i -a -e 

nowy, biały, niebieski nowa, biała, niebieska nowe, białe, niebieskie 
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DEKLINACJA PRZYMIOTNIKÓW  
twardotematowych liczba pojedyncza 

 Rodzaj męski Rodzajnijaki Rodzaj żeński 
M. ładn-y ładn-a 
D. ładn-ego ładn-ej 
C. ładn-emu ładn-ej 
B. ładn-ego, ładn-y ładn-ą 
N. ładn-ym ładn-ą 

Ms. ładn-ym ładn-ej 
W. ładn-y! ładn-a! 

 
 

DEKLINACJA PRZYMIOTNIKÓW  
twardotematowych liczba mnoga 

 Rodzaj męskoosobowy Rodzaj niemęskoosobowy 
M. ładn-i ładn-e 

 
D. ładn-ych 
C. ładn-ym 
B. ładn-ych ładn-e 
N. ładn-ymi 

Ms. ładn-ych 
W. ładn-i! ładn-e! 

 
 

DEKLINACJA PRZYMIOTNIKÓW  
miękkotematowych liczba pojedyncza 

 Rodzaj męski Rodzaj nijaki Rodzaj żeński 
M. brzydk-i brzydki-e brzydk-a 
D. brzydki-ego brzydki-ej 
C. brzydki-emu brzydki-ej 
B. brzydki-ego brzydk-ie brzydk-ą 
N. brzydk-im brzydk-ą 

Ms. brzydk-im brzydki-ej 
W. brzydk-i! brzydki-e! brzydk-a! 

 
 

DEKLINACJA PRZYMIOTNIKÓW  
miękkotematowych liczba mnoga 

 Rodzaj męskoosobowy Rodzaj męskoosobowy 
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M. brzydc-y brzydki-e 
D. brzydki-ch 
C. brzydk-im 
B. brzydk-ich brzydk-ie 
N. brzydk-imi 

Ms. brzydk-ich 
W. brzydc-y! brzydk-ie! 

 
 

MIANOWNIK LICZBY MNOGIEJPRZYMIOTNIKÓW  
 

Rodzaj Przykłady 
męski męskoosobowy niemęskoosobowy 

-py -pi -pe tępy – tępi – tępe 
-by -bi -be gruby – grubi – grube 
-my -mi -me niewidomy – niewidomi 

– niewiedome 
-wy -wi -we zdrowy – zdrowi –

zdrowe 
-chy -si -che głuchy – głusi – głuche 
-dy -dzi -de młody – młodzi – młode 
-ty -ci -te bogaty – bogaci –bogate 
-ny -ni -ne dynamiczny –

dynamiczni –
dynamiczne 

-sy -si -se łysy – łysi – łyse 
-sty -ści -ste dorosły – dorośli – 

dorosłe 
-ły -li -łe miły – mili – miłe 

-sny -śni -sne radosny – radośni –
radosne 

-zny -źni -zne przyjazny – przyjaźni – 
przyjazne 

-ry -rzy -re chory – chorzy – chore 
-ki -cy -kie wysoki – wysocy – 

wysokie 
-gi -dzy -gie ubogi – ubodzy – 

ubogie 
Uwaga: 
wesoły – weseli – wesołe, ale   biały – biali – białe 
zielony – zieleni – zielone, ale  (nie)śmiły – (nie)śmiali – (nie)śmiałe 
 śniady - śniadzi – śniade 

-cy -cy -ce gorący – gorący – 
gorące 
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-czy -czy -cze opiekuńczy – 
opiekuńczy – 
opiekuńcze 

-dzy -dzy -dze cudzy – cudzy – cudze 
-ży -ży -że ryży – ryż – ryże,  

ale: duży – duzi – duże 
 
 

 
STOPNIOWANIE PRZYMIOTNIKÓW 

 
Stopień równy Stopień wyższy Stopień najwyższy 

stary starszy najstarszy 
młody młodszy najmłodszy 
biedny biedniejszy najbiedniejszy 
zimny zimniejszy najzimniejszy 
 
 

 
STOPNIEŃ WYŻSZY 

 
 

STOPNIOWANIE REGULARNE 
Struktura tematu przymiotnika Sposób tworzenia stopnia wyższego 

 
-C-y 

młod-y  
+ -szy 

młodszy 
grub-y grubszy 
such-y suchszy 

 
-CC-y 

biedn-y  
+ -ejszy 

biedniejszy 
zimn-y zimniejszy 
ciepł-y cieplejszy 

*C – consonant / spółgłoska 
 
 

Alternacje w tematach typu -C- Alternacje w tematach typu -CC- 
a:e biały – bielszy ł:l ciepły - cieplejszy 
o:e wesoły – weselszy n:ni brudny – brudniejszy 
ą:ę gorący – gorętszy    m:mi uprzejmy – uprzemiejszy 
n:ń czerwony – czerwieńszy sn:śni jasny – jaśniejszy 
ł:l miły – milszy sł:śl dorosły – doroślejszy 
g:ż długi – dłuższy st:ści gęsty – gęściejszy 
*c:t gorący – gorętszy r:rz mądry – mądrzejszy 
*rzadko w:wi łatwy – łatwiejszy 
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Struktura tematu przymiotnika Sposób tworzenia stopnia wyższego 
-k-i brzydki (bez -k-) + szy brzydszy 
-ek-i daleki (bez -ek-) + szy dalszy 
-ok-i szeroki (bez -ok-) + szy szerszy 
-rd-y twardy + szy twardszy 
-st-y prosty + szy prostszy 

Typowa alternacja s:ż 
bliski – bliższy 
niski –niższy 

wąski –węższy 
wysoki – wyższy 

 
 

 
STOPNIOWANIE ANALITYCZNE 

 
bardzej (mniej) + stopień równy = stopień wyższy 

Stopień równy Stopień wyższy 
chory bardziej chory mniej chory 
interesujący bardziej interesujący mniej interesujący 
przekonujący bardziej przekonujący mniej przekonujący 
błyszczący bardziej błyszczący mniej błyszczący 
opalony bardziej opalony mniej opalony 
opłacalny bardziej opłacalny mniej opłacalny 
 
 

 
STOPNIEŃNAJWYŻSZY  

 
Stopniowanie regularne (syntetyczne) Stopniowanie analityczne (opisowe) 

naj-+ stopień wyższy = stopień 
najwyższy 

najbardzej (najmniej) + stopień równy 
= stopień najwyższy 

młodszy – najwłodszy chory  – najbardziej chory //  
najmniej chory 

cierplejszy – najcieplejszy interesujący– najbardziej interesujący // 
najmniej interesujący 

brzydszy – najbrzydszy opalony – najbardziej opalony // najmniej 
opalony 
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STOPNIOWANIE NIEREGULARNE 
 

Stopień równy Stopień wyższy Stopień najwyższy 
dobry lepszy najlepszy 
duży / wielki większy największy 
mały mniejszy najmniejszy 
zły gorszy najgorszy 
lekki lżejszy najlżejszy 
 
 
PRZYMIOTNIK w zdaniu może być: 
przydawką Własny domek jest miły (jaki?). 
podmiotem Głupi przegada mądrego (kto? ). 
orzecznikiem (w orzeczeniu imiennym) Kasia jest najzdolniejsza z klasy (jest jaka? ). 
dopełnieniem Zawsze pomagaj słabszym (komu? ). 
 

LICZEBNIKI 
 
 

LICZEBNIK 
 

Odmienna część mowy, która odpowiada na pytania: ile? który z kolei?  
Odmienia się przez przypadki.  
Oznacza liczbę, ilość, kolejność i wielokrotność. 
 
 

W języku polskim wyróżnia się następujące rodzaje: 
• liczebniki główne  jeden, dwa, trzy, pięć... 
• liczebniki porządkowe   pierwszy, drugi, trzeci, setny... 
• liczebniki zbiorowe   dwoje, troje, czworo, ośmioro... 
• liczebniki ułamkowe  pół, półtora, jedna druga,trzy czwarte... 
• liczebniki nieokreślone  kilka, wiele, dużo, kilkadziesiąt, kilkaset... 
• liczebniki mnożne  potrójny, dwukrotny... 
• liczebniki wielorakie  trojaki, dwojaki... 
 
LICZEBNIK w zdaniu może być: 
przydawką Trzy koleżanki wybrały się do miasta na 

zakupy (ile? ). 
podmiotem Właśnie minęła piętnasta (co? ). 
dopełnieniem Zegar wybił dwunastą (co? ). 
orzecznikiem (w orzeczeniu imiennym) Jestem druga w kolejce przed okienkiem w 

banku (jestem która? ). 
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ZE WZGLĘDU NA BUDOWĘ ROZRÓŻNIAMY: 

 
Liczebniki proste Liczebniki złożone 

dwa, trzy, cztery, pięć, siedem, dziesięć dwadzieścia cztery, trzysta pięćdziesiąt, 
tysiąc siedemset sześćdziesiąt, tysiąc 
siedenset sześćdziesiąt dwa, milion 

czterysta czterdzieści trzy 
 

LICZEBNIKi GŁÓWNE 
 

Określają liczbę czegoś. Odpowiadają na pytanie ile? ilu? 
Odmieniają się przez przypadki i rodzaje. 
0 – zero 
1 – jeden 11 –jedenaście 21 –dwadzieścia jeden 40 –czterdzieści 
2 – dwa 12 –dwanaście 22 – dwadzieścia dwa 50 – pięćdziesiąt 
3 – trzy 13 –trzynaście 23 – dwadzieścia trzy 60 – sześćdziesiąt 
4 – cztery 14 – czternaście 24 – dwadzieścia cztery 70 – siedemdziesiąt 
5 – pięć 15 – piętnaście 25 – dwadzieścia pięć 80 – osiemdziesiąt 
6 – sześć 16 –szesnaście 26 – dwadzieścia sześć 90 –dziewięćdziesiąt 
7 – siedem 17 – siedemnaście 27 – dwadzieścia siedem 100 – sto 
8 – osiem 18 –osiemnaście 28 – dwadzieścia osiem 101 –sto jeden 
9 – dziewięć 19 –dziewiętnaście 29 – dwadzieścia 

dziewięć 
121 –sto dwadzieścia 

jeden 
10 – dziesięć 20 –dwadzieścia 30 –trzydzieści 130 –sto trzydzieści 
1000 - tysiąc 
1 000 000 - milion 
1 000 000 000 - miliard 
1 000 000 000 000 - bilion 
Liczebniki główne tysiąc, milion, miliard nie odmieniają się przez rodzaje. Odmieniają 
się przez przypadki i liczby tak samo jak rzeczowniki rodzaju męskiego, np. tysiąc, 
tysiąca, tysiącowi, tysiąc, tysiącem, tysiącu, tysiąc. 
 
 

Odmiana liczebnika jeden 
 

 Rodzaj męski Rodzaj nijaki Rodzaj żeński 
M. jeden jedno jedna 
D. jednego jednej 
C. jednemu jednej 
B. jednego jedno jedną 
N. jednym jedną 

Ms. jednym jednej 
W. jeden jedno jedna 
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Odmiana liczebnika dwa, trzy, cztery 
forma męskoosobowa 

 dwa trzy cztery 
M. dwaj / dwóch / (dwu) trzej / trzech czterej / czterech 
D. dwóch (dwu) trzech czterech 
C. dwom / dwu (dwóm) trzem czterem 
B. dwóch (dwu) trzech czterech 
N. dwoma trzema czterema 

Ms. o dwóch o trzech o czterech 
W. dwaj trzej czterej 

Liczebniki główne dwa, trzy, cztery w rodzaju męskoosobowym mają dwie formy: np. 
dwaj chłopcy i dwóch chłopców, trzej chłopcy i trzech chłopców, czterej chłopcy i 
czterech chłopców. 
 
 

Odmiana liczebnika dwa, trzy, cztery 
forma niemęskoosobowa i nijaka 

M. dwa trzy cztery 
D. dwóch trzech czterech 
C. dwom / dwu trzem czterem 
B. dwa trzy cztery 
N. dwoma trzema czterema 

Ms. o dwóch o trzech o czterech 
W. dwa trzy cztery 

 
 

Odmiana liczebnika pięć i wzwyż 
 

 Rodzaj męskoosobowy Rodzaj niemęskoosobowy 
M. pięciu, dwunastu, pięciuset pięć, dwanaście, sto, pięćset 
D. pięciu, dwunastu, pięciuset pięciu, dwunastu, stu, pięciuset 
C. pięciu, dwunastu, pięciuset pięciu, dwunastu, stu, pięciuset 
B. pięciu, dwunastu, pięciuset pięć, dwanaście, sto, pięćset 
N. pięciu, dwunastu, 

pięciusetpięcioma, dwunastoma 
pięciu, dwunastu, stu, pięciuset, 
pięcioma, dwunastoma, stoma 

Ms. o pięciu, dwunastu, pięciuset o pięciu, dwunastu, stu, pięciuset 
W. pięciu, dwunastu, pięciuset pięć, dwanaście, sto, pięćset 

 sześć – sześciu – sześcioma 
siedem – siedmiu – siedmioma (alternacja e: Ø) 
osiem – ośmiu – ośmioma (alternacja e: Ø) 
dziewięć – dziewięciu – dziewięcioma 
dziesięć – dziesięciu – dziesięcioma 
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Liczebniki główne na -ście 
 

 Rodzaj męskoosobowy Rodzaj niemęskoosobowy 
M. jedenastu jedenaście 
D. jedenastu 
C. jedenastu 
B. jedenastu jedenaście 
N. jedenastu / jedenastoma 

Ms. jedenastu 
W. jedenastu jedenaście 

  
trzynaście – trzynastu - trzynastoma 
czternaście – czternastu – czternastoma 
piętnaście – piętnastu – piętnastoma 
szesnaście – szesnastu – szesnastoma 
siedemnaście – siedemnastu – siedemnastoma 
osiemnaście – osiemnastu – osiemnastoma 
dziewiętnaście – dziewiętnastu – dziewiętnastoma 
Uwaga!  
dwunaście – dwunastu – dwunastoma 
dwieście – dwustu – dwustoma 
 

 
 
ZAPAMIĘTAJ! 
 
 
W liczebnikach od pięciu wzwyż formy gramatyczne są bardzo podobne do siebie. 
Pewną trudność może sprawiać odmiana liczebników głównych, które składają się 
z wielu wyrazów, czyli tzw. liczebników wielowyrazowych. 
 
 
W odmianie liczebników głównych wielowyrazowych obowiązują następujące zasady: 

• możemy mieć całkowitą pewność co do poprawności odmiany, jeśli odmienimy 
wszystkie wyrazy wchodzące w  skład takiego liczebnika (np. „Stypendiów nie 
przyznano tysiącu pięciuset trzydziestu trzem kandydatom”). 

• możemy też odmienić tylko dwa ostatnie wyrazy (np. „Stypendiów nie 
przyznano tysiąc pięćset trzydziestu trzem kandydatom”, „Stypendiów nie 
przyznano pięćset trzydziestu trzem kandydatom”). Jeśli ostatnim członem 
takiego liczebnika jest „jeden”, to pozostaje on nieodmienny (np. „Z 
trzydziestoma jeden kandydatami przeprowadzono rozmowy kwalifikacyjne”). 
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Liczebniki główne na -siąt 
 

 Rodzaj męskoosobowy Rodzaj niemęskoosobowy 
M. pięćdziesięciu pięćdziesiąt 
D. pięćdziesięciu 
C. pięćdziesięciu 
B. pięćdziesięciu pięćdziesiąt 
N. pięćdziesięciu / pięćdziesięcioma 

Ms. o pięćdziesięciu 
W. pięćdziesięciu pięćdziesiąt 

  
sześćdziesiąt – sześćdziesięciu – sześćdziesięcioma 
siedemdziesiąt – siedemdziesięciu – siedemdziesięcioma 
osiemdziesiąt – osiemdziesięciu – osiemdziesięcioma 
dziewięćziesiąt – dziewięćziesięciu – dziewięćziesięcioma 
 

 
 

Liczebniki główne sto, trzysta, czterysta, -set 
 

 Rodzaj męskoosobowy Rodzaj niemęskoosobowy 
M. stu, trzystu,pięciuset sto, trzysta, pięćset 
D. stu, trzystu, pięciuset 
C. stu, trzystu, pięciuset 
B. stu, trzystu, pięciuset sto, trzysta, pięćset 
N. stu / stoma, trzystu / trzystoma, pięciuset 

Ms. o stu, trzystu, pięciuset 
W. stu, trzystu, pięciuset sto, trzysta, pięćset 

 sześćset – sześciuset 
siedemset – siedmiuset 
osiemset – ośmiuset 
dziewięćset – dziewięciuset 
 

 
 

 
LICZEBNIKI PORZĄDKOWE 

 
Określają kolejność osób i rzeczy.  
Odmieniają się przez przypadki, rodzaje i liczby. 
Odpowiadają na pytanie który?, która?, które z kolei? (np. drugi, piąty, ósma, dwunasta, 
trzydzieste, setne). 
1 – pierwszy, -a, -e 11 –jedenasty, 21 –dwudziesty, -a, -e 40 –czterdziesty,  
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 -a, -e pierwszy, -a, -e -a, -e 
2 – drugi, -a, -e 12 –dwunasty,  

-a, -e 
22 – dwudziesty, -a, -e 
drugi, -a, -e 

50 – pięćdziesiąty,  
-a, -e 

3 – trzeci, -a, -e 13 –trzynasty,  
-a, -e 

23 – dwudziesty, -a, -e 
trzeci, -a, -e 

60 – sześćdziesiąty,  
-a, -e 

4 – czwarty, -a, -e 14 – czternasty,  
-a, -e 

24 – dwudziesty, -a, -e 
czwarty, -a, -e 

70 – siedemdziesiąty, 
-a, -e 

5 – piąty, -a, -e 15 – piętnasty, 
 -a, -e 

25 – dwudziesty, -a, -e 
piąty, -a, -e 

80 – osiemdziesiąty,  
-a, -e 

6 – szósty, -a, -e 16 –szesnasty,  
-a, -e 

26 – dwudziesty, -a, -e 
szósty, -a, -e 

90 –
dziewięćdziesiąty,  
-a, -e 

7 – siódmy, -a, -e 17 – siedemnasty,  
-a, -e 

27 – dwudziesty, -a, -e 
siódmy, -a, -e 

100 – setny, -a, -e 

8 – ósmy, -a, -e 18 –osiemnasty, 
 -a, -e 

28 – dwudziesty, -a, -e 
ósmy, -a, -e 

101 –sto pierwszy,  
-a, -e 

9 – dziewiąty, -a,  
-e 

19 –
dziewiętnasty, 
 -a, -e 

29 – dwudziesty, -a, -e 
dziewiąty, -a, -e 

220 –dwieście 
dwudziesty, -a, -e 

10 – dziesiąty, -a,  
-e 

20 –dwudziesty, -
a, -e 

30 –trzydziesty,-a, -e 321 –trzysta 
dwudziesty, -a, -e 
pierwszy, -a, -e 

 
 
1000 – tysięczny, -a, -e 2000 – dwutysięczny, -a, -e 

 
3000 – trzytysięczny, -a, -e 

1001 – tysiąc pierwszy, -a, -
e 

2018 – dwa tysiące 
osiemnasty, -a, -e 

3434 – trzy tysiące 
czterysta trzydziesty, -a, -e 
czwarty, -a, -e 

 
 
 

DEKLINACJA LICZEBNIKÓW PORZĄDKOWYCH 
 

  Rodzaj 
męskoosobowy 

Rodzaj niemęskoosobowy 

   męskożywotny męskonieży-
wotny 

nijaki żeński 

L
ic

zb
a 

po
je

dy
nc

za
 M. pierwsz-y (ale: drug-i, trzec-i) pierwsz-e pierwsz-a 

D. pierwsz-ego pierwsz-ej 
C. pierwsz-emu pierwsz-ej 
B. = D = M pierwsz-e pierwsz-ą 
N. pierwsz-ym (ale: drug-im, trzec-im) pierwsz-ą 

Ms. pierwsz-ym (ale: drug-im, trzec-im) pierwsz-ej 
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L
ic

zb
a 

m
no

ga
 

 
M. 

pierwsz-i (ale: 
drug-i, trzec-i) 

pierwsz-e 

D. pierwsz-ych (ale: drug-ich, trzec-ich) 
C. pierwsz-ym (ale: drug-im, trzec-im) 
B. = D = M 

 N. pierwsz-ymi (ale: drug-imi, trzec-imi) 
 Ms. pierwsz-ych (ale: drug-ich, trzec-ich) 

 
LICZEBNIKI PORZĄDKOWY + RZECZOWNIK 

 
M. To jest... pierwszy student  

 
 
 
i 

pierwsza studentka. 
D. Nie ma... drugiego studenta drugiej studentki. 
C. Przyglądam się ... trzeciemu studentowi trzeciej studentce. 
B. Znam ... czwartego studenta czwartą studentkę. 
N. Rozmawiam z ... piątym studentem piątą studentką. 

Ms. Opowiadam o ... szóstym studencie szóstej studentce. 
W. Witaj ... siódmy studencie siódma studentko! 

  
LICZEBNIK PORZĄDKOWY W DOPEŁNIACZU - OKREŚLENIE CZASU 

 
 

Za pomocą liczebnika porządkowego w dopełniaczu odpowiadamy na pytanie o której 
godzinie? lub od której godziny do której?, np. O której jesz obiad? Obiad jem o 

czternastej. Od której do której jesteś w pracy? W pracy jestem od ósmej do szesnastej. 
 
Która godzina) O której 

godzinie? 
Która godzina? O której godzinie? 

1:00 –pierwsza  
2:00 –druga 
3:00 –trzecia 
4:00 –czwarta 
5:00 –piąta 
6:00 –szósta 
7:00 –siódma 
8:00 –ósma 
9:00 –dziewiąta 
10:00 –dziesiąta 
11:00 –jedenasta 
12:00 –dwunasta 

pierwszej 
drugiej 
trzeciej 
czwartej 
piątej 
szóstej 
siódmej 
ósmej 
dziewiątej 
dziesiątej 
jedenastej 
dwunastej 

13:00 – trzynasta 
14:00 – czternasta 
15:00 –piętnasta 
16:00 –szesnasta 
17:00 –siedemnasta 
18:00 –osiemnasta 
19:00 –dziewiętnasta 
20:00 –dwudziesta 
21:00 –dwudziesta pierwsza 
22:00 –dwudziesta druga 
23:00 –dwudziesta trzecia 
24:00 –dwudziesta czwarta 
 

trzynastej 
czternastej 
piętnastej 
szesnastej 
siedemnastej 
osiemnastej 
dziewiętnastej 
dwudziestej 
dwudziestejpierwszej 
dwudziestej drugiej 
dwudziestej trzeciej 
dwudziestej czwartej 
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LICZEBNIK PORZĄDKOWY W NARZĘDNIKU - OKREŚLENIE CZASU 
 
 

Za pomocą liczebnika porządkowego w narzędniku odpowiadamy na pytanie między 
którą a którą godziną?, np. W domu jestem między siódmą i dziesiątą. 

 
Która godzina) Między 

którą? 
Która godzina? Między którą? 

1:00 –pierwsza  
2:00 –druga 
3:00 – trzecia 
4:00 –czwarta 
5:00 –piąta 
6:00 –szósta 
7:00 –siódma 
8:00 –ósma 
9:00 –dziewiąta 
10:00 –dziesiąta 
11:00 –jedenasta 
12:00 –dwunasta 

pierwszą 
drugą 
trzecią 
czwartą 
piątą 
szóstą 
siódmą 
ósmą 
dziewiątą 
dziesiątą 
jedenastą 
dwunastą 

13:00 – trzynasta 
14:00 – czternasta 
15:00 –piętnasta 
16:00 –szesnasta 
17:00 –siedemnasta 
18:00 –osiemnasta 
19:00 –dziewiętnasta 
20:00 –dwudziesta 
21:00 –dwudziesta pierwsza 
22:00 –dwudziesta druga 
23:00 –dwudziesta trzecia 
24:00 –dwudziesta czwarta 
 

trzynastej 
czternastej 
piętnastej 
szesnastej 
siedemnastej 
osiemnastej 
dziewiętnastej 
dwudziestej 
dwudziestejpierwszej 
dwudziestej drugiej 
dwudziestej trzeciej 
dwudziestej czwartej 

OFICJALNIE 
 

 
 
 
 
 
Jest ... 

 
 
 
 
 
(godzina) 

pierwsza  trzynasta  
 
 
 
 
i 

jeden ...... 
druga czternasta dwie  

 
(minuty) 

trzecia piętnasta trzy 
czwarta szesnasta cztery 
piąta siedemnasta trzydzieści dwie 
szósta osiemnasta dwadzieścia dwie 
siódma dziewiętnasta trzydzieści  

 
(minut) 

ósma dwudziesta piętnaście 
dziewiąta dwudziesta pierwsza dwadzieścia pięć 
dziesiąta dwudziesa druga czterdzieści sześć 
jedenasta dwudziesta trzecia pięćdziesiąt pięć 
dwunasta dwudziesta czwarta pięćdziesiąt osiem 

 
 

NIEOFICJALNIE 
 

Jest ....(godzina) .... -a 
za ... (minut) (godzina) ... -a ... (minut) po (godzina) ... -ej 
za kwadrans (godzina) ... -a kwadrans po (godzina) ... -ej 
...  (minut) po wpół do ... -ej za ...(minut) wpół do ... -ej 
     wpół do ... -ej 
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OFICJALNIE 
 

GODZINA NIEOFICJALNIE 
 

Jest pierwsza trzydzieści. 1:30 Jest wpół do drugiej. 
Jest dziesiąta trzydzieści. 10:30 Jest wpół do drugiej. 
Jest czwarta czterdzieści pięć. 16:45 Jest za piętnaście / za kwadrans piąta. 
Jest dziewiąta piętnaście. 9:15 Jest piętnaście / kwadrans po dziewiątej. 
Jest druga pięćdziesiąt. 2:50 Jest za dziesięć trzecia. 
Jest siódma pięćdziesiąt pięć. 7:55 Jest za pięć ósma. 
Jest dziesiąta pięć. 10:05 Jest pięć po dziesiątej. 
Jest piąta dwadzieścia pięć. 5:25 Jest dwadzieścia pięć po piątej. 

Jest za pięć wpół do szóstej. 
 
 

MIESIĄCE I DATY 
 

Liczebniki porządkowe odmieniają się jak przymiotniki. W datach używamy najczęściej 
liczebnika w mianowniku i dopełniaczu.Nazwy miesięcy odmieniamy jak rzeczowniki 
rodzaju męskiego. Luty odmienia się jak przymiotnik. 
 
Miesiąc Który? mianownik 

(kto? co?) 
Którego? 
dopełniacz 
(kogo? 
czego?) 

Miesiąc + data 

1. styczeń  
2. luty  
3. marzec 
4. kwiecień 
5. maj  
6. czerwiec 
7. lipiec  
8. sierpień 
9. wrzesień 
10. październik 
11. listopad 
12. grudzień 
 

pierwszy 
drugi 
trzeci 
czwarty 
piąty 
szósty 
siódmy 
ósmy 
dziewiąty 
dziesiąty 
jedenasty 
dwunasty 

pierwszego 
drugiego 
trzeciego 
czwartego 
piątego 
szóstego 
siódmego 
ósmego 
dziewiątego 
dziesiątego 
jedenastego 
dwunastego 

pierwszego stycznia 
drugiego lutego 
trzeciego marca 
czwartego kwietnia 
piątego maja 
szóstegoczerwca 
siódmego lipca 
ósmego sierpnia 
dziewiątego września 
dziesiątego października 
jedenastego listopada 
dwunastego grudnia 

 
 

14 VII 2008 
dzień miesiąc rok 

15.03.2009 r. 15 III 2009 r. 15 marca 2009 
5.07.1984 r. 5 VII 1984 r. 5 lipca 1984 
1.01.2000 r. 1 I 2000 r. 1 stycznia 2000 r. 
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Który? Kiedy? Którego? + od, do przed, po 
15.03.2010 

Piętnasty marca dwa tysiące 
dziesiątego roku 

Piętnastego marca dwa 
tysiące dziesiątego roku 

Przed / po piętnastym 
marca dwa tysiące 
dziesiątego roku 

1.01.2000 r. 
Pierwszy stycznia 

dwutysięcznego roku 
Pierwszego stycznia 
dwutysięcznego roku 

Przed / po pierwszym 
stycznia dwutysięcznego 

roku 
 
 

JEST ROK 
2000 dwutysięczny, ale: 
2001 dwa tysiące pierwszy 
2007 dwa tysiące siódmy 
2012 dwa tysiące dwunasty 
2022 dwa tysiące dwudziesty drugi 

 
 
24.12 Dwudziestego czwartego grudnia jest Wigilia. 
31.12 Trzydziestego pierwszego grudnia  jest sylwester. 
01.01 Pierwszego stycznia jest Nowy Rok. 
26.05 Dwudziestego szóstego maja jest Dzień Matki. 
01.06 Pierwszego czerwca jest Dzień Dziadka. 
966 r. Dziewięcset sześćdziesiąty szósty – chrzest Polski. 
15.07.1410 r. Piętnasty czerwca tysiąc czterysta dziesiątego roku – bitwa pod 

Grunwaldem. 
3.05.1791 r.  Trzeci maja tysiąc siedemset dziewięćdziesiątego roku – Konstytucjy 3 

maja. 
1.05.2004 r. Pierwszy maja dwa tysiące czwartego roku – wstąpienie Polski do Unii 

Europejskiej. 
 
 
ZAPAMIĘTAJ! 
 
Odmieniając liczebniki porządkowe wielowyrazowe, odmieniamy: 

• tylko dwa ostatnie wyrazy - tylko one mają postać liczebników porządkowych, 
wcześniejsze wyrazy mają formę liczebników głównych, np. „rok tysiąc pięćset 
dwudziesty piąty”, „w roku tysiąc pięćset dwudziestym piątym”, 

• ostatni wyraz, jeśli liczebnik nie zawiera dziesiątek, np. „tysiąc osiemset 
pierwszy”, 

• ostatni wyraz, jeśli liczebnik nie zawiera dziesiątek i jedności, np. „tysiąc 
osiemsetny”. 
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Ze względu na szybkość zapisu bardzo często zapisujemy liczebniki cyframi arabskimi i 
rzymskimi. Obowiązują tu określone zasady interpunkcyjne. 
 
Zasady interpunkcji w stosowaniu liczebników: 

• po liczebnikach głównych nie stawiamy kropki; 
• po liczebnikach porządkowych zapisanych cyframi arabskimi stawiamy kropkę, 

wyjątkiem są sytuacje, kiedy: 
● cyfry oznaczają godziny, np. „Właśnie minęła 12 (ale: 12.00), czas na posiłek”, 
● podajemy rok, np. „Było to w 1945 r.”, 
● w zapisie daty miesiąc jest podany słownie, np. „Urodził się 12 października 
2002 roku.” albo miesiąc zapisany jest cyfrą rzymską, np. „Urodził się 12 X 2002 
roku.” 
● podajemy stronę, np. „Otwórzcie podręcznik na stronie 152 i przeczytajcie...”; 

• po liczebnikach porządkowych zapisanych cyframi rzymskimi nie stawiamy 
kropki. 
Jedyny poprawny zapis wyrażenia „lata dziewięćdziesiąte” przy pomocy cyfr to: 
„lata 90.” . Przy odczytywaniu miesiąca w dacie zawsze podajemy jego formę 
w dopełniaczu, np. „Dziś jest pierwszy czerwca” - tylko taka forma jest 
poprawna. 

 
 
 

LICZEBNIKI ZBIOROWE 
 

łączą się z występują 
 
rzeczownikami 
rodzaju nijakiego na 
-ę, które są nazwami 
istot młodych 

 
policzalnymi 
rzeczownikami 
pluralia tantum 

rzeczownikami 
rodzaju męskiego w 
liczbie mnogiej , jeśli 
odnoszą się do grupy 
osób, w której są 
mężczyźni i kobiety 

 
w kilku utartych 
frazeologizmach 

prosię 
lwię 
kurczę 
pisklę 
szczenię 
kocię 
ciełę 
jagnię 
źrebię 
kaczę 
niemowlę 
bliźnię 

sanie 
skrzypce 
widły 
grabie 
obcęgi 
nożyczki 
oczepiny 
chrzciny 
urodziny 
imieniny 
schody 
drzwi 

 
sześcioro studentów 
 
cworo lekarzy 
 
troje nauczycieli 
 
pięcioro policjantów 
 
dwoje zakochanych 
 
dwoje rodziców 

 
dzisięcioro 
przykazań 
 
dwoje rąk 
 
dwoje oczu 
dwoje uszu 
 
Rzeczpospolita 
Obojga Narodów 
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pięczoro niemowląt, 
dwoje bliźniąt, troje  
 źrebiąt, ośmioro 
cieląt / szczeniąt / 
kociąt 

troje dzieci, 
siedmioro wideł, 
dwanaścioro sań, 
dwoje imienin, 
troje schodów, 
czworo skrzypiec 
 

Królestwo Obojga 
Sycylii 

LICZEBNIKI ZBIOROWE 
 

 
2 dwoje 
3 troje 
4 czworo 
5 pięcioro 
6 sześcioro 
7 siedmioro 
8 ośmioro 
9 dziewięcioro 
10 dziesięcioro 
 

11 jedenaścioro 
12 dwanaścioro 
13 trzynaścioro 
14 czternaścioro 
15 piętnaścioro 
16 szesnaścioro 
17 siedemnaścioro 
18 osiemnaścioro 
19 dziewiętnaścioro 
20 dwadzieścioro 

21dwadzieścioro jeden 
22dwadzieścioro dwoje 
23dwadzieścioro troje 
24dwadzieścioro czworo 
25dwadzieścioro pięciro 
26dwadzieścioro sześcioro 
27dwadzieścioro siedmioro 
28dwadzieścioro ośmioro 
29dwadzieścioro dziewięcioro 
30trzydzieściro 

 
40 czterdzieścioro 
50 pięćdziesięcioro 
60 sześćdziesięcioro 

70 siedemdziesięcioro 
80osiemdziesięcioro 

90dziewięćdziesięcioro 
 
 
 
 

DEKLINACJA LICZEBNIKÓW ZBIOROWYCH 
 

 OBOJE OBYDWOJE DWOJE TROJE Zakończenia 
M. czworo obydwoje dwoje troje -oj-e 
D. czworga obydwojga dwojga trojga -ojg-a 
C. czworgu obydwojgu dwojgu trojgu -ojg-u 
B. czworo obydwoje dwoje troje -oj-e 
N. czworgiem obydwojgiem dwojgiem trojgiem -ojgi-em 

Ms. o czworgu o obydwojgu o dwojgu o trojgu -ojg-u 
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 CZWORO PIĘCIORO JEDENAŚCIORO DWADZIEŚCIORO Zakończenia 
M. oboje pięcioro jedenaścioro dwadzieścioro -or-o 
D. obojga pięciorga jedenaściorga dwadzieściorga -org-a 
C. obojgu pięciorgu jedenaściorgu dwadzieściorgu -org-u 
B. oboje pięcioro jedenaścioro dwadzieścioro -or-o 
N. obojgiem pięciorgiem jedenaściorgiem dwadzieściorgiem -orgi-em 

Ms. o obojgu o pięciorgu o jedenaściorgu o dwadzieściorgu -org-u 
 
 

LICZEBNIK ZBIOROWY + RZECZOWNIK 
 

M. To jest ... troje studentów  
 
 i 

czworo niemowląt. 
D. Nie ma... trojga studentów czworga niemowląt. 
C. Przyglądam się ... trojgu studentom czworgu niemowlętom. 
B. Znam ... troje studentów czworo niemowląt. 
N. Rozmawiam z ... trojgiem studentów czworgiem niemowląt. 

Ms. Opowiadam o ... trojgu studentach czworgu niemowlętach. 
W. O troje studentów czworo niemowląt! 

 
Pod pomnikiem troje turystów robiło zdjęcia. 
Do egzaminu przystąpiło osiemdziesięcioro uczniów. 
W gnieździe jaskółek wrzeszczało sześcioro głodnych piskląt. 
Każdy chrześcijanin powinien znać dziesięcioro przykazań. 
Z dwojgiem przyjaciół wybrałam się do galerii sztuki nowoczesnej. 
Kulig, złożony z siedmiorga sań, ruszył w kierunku lasu. 
 
 
 
ZAPAMIĘTAJ! 
 
 
Odmieniając liczebniki porządkowe wielowyrazowe, odmieniamy: 

• tylko dwa ostatnie wyrazy – tylko one mają postać liczebników porządkowych, 
wcześniejsze wyrazy mają formę liczebników głównych, np. „rok tysiąc pięćset 
dwudziesty piąty”, „w roku tysiąc pięćset dwudziestym piątym”, 

• ostatni wyraz, jeśli liczebnik nie zawiera dziesiątek, np. „tysiąc osiemset 
pierwszy”, 

• ostatni wyraz, jeśli liczebnik nie zawiera dziesiątek i jedności, np. „tysiąc 
osiemsetny”. 
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LICZEBNIKI UŁAMKOWE 
 

LICZEBNIKI UŁAMKOWE 
– w sposób dokładniejszy określają ilość, niektóre odmieniają się przez przypadki: 

Liczebnik ułamkowy „pół” nie odmienia się. Liczebnik „półtora” nie odmienia się 
przez przypadki, ale ma dwie formy rodzajowe: 
żeńską (np. „półtorej godziny”),męską i nijaką (np. „półtora kilometra”). 
Pozostałe liczebniki ułamkowe odmieniają się. 

 odmienne nieodmienne 
M. trzy czwarte litra pół godziny 
D. trzech czwartych litra pół godziny 
C. trzem czwartym litra pół godziny 
B. trzy czwarte litra pół godziny 
N. z trzema czwartymi litra pół godziny 

Ms. o trzech czwartych litra pół godziny 
W. o trzy czwarte litra! o pół godziny! 

 
Spotykałam się z Władkiem przez półtora roku. 
Do tego ciasta należy dodać ćwierć szklanki cukru. 
Jedna trzecia klasy to dziewczęta. 
Dwie piąte i cztery dziesiąte to to samo. 
W połowie roku do naszej klasy przyszedł nowy uczeń. 
Jedna setna to inaczej jeden procent. 
 
 
 

LICZEBNIKI NIEOKREŚLONE 
 

LICZEBNIKI NIEOKREŚLONE 
– podają przybliżoną, niezbyt dokładną ilość osób lub przedmiotów, odmieniają się 

przez przypadki i rodzaje: 
 rodzaj męskoosobowy rodzaj niemęskoosobowy 

M. kilkunastu lekarzy wiele zwierząt 
D. kilkunastu lekarzy wielu zwierząt 
C. kilkunastu lekarzom wielu zwierzętom 
B. kilkunastu lekarzy wiele zwierząt 
N. z kilkunastoma lekarzami z wieloma zwierzętami 

Ms. o kilkunastu lekarzach o wielu zwierzętach 
W. o kilkunastu lekarzy! o wiele zwierząt! 

 
W drodze nad morze zatrzymam się parę dni w Warszawie. 
Po ostatnich ulewach ewakuowano mieszkańców kilkudziesięciu gospodarstw. 
Na starcie biegu maratońskiego stanęło kilkuset zawodników. 
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Wiele razy próbowałam wybić mu ten pomysł z głowy. 
Kilka razy udało mi się z nim porozmawiać. 
Sąsiadka przyszła do matki pożyczyć trochę soli. 
 
 

ZAIMKI 
 

ZAIMKI 
 
Zaimek to odmienna część mowy, która zastępuje jakąkolwiek część mowy (np. 
rzeczownik, przymiotnik, przysłówek, liczebnik) z wyjątkiem czasownika. Pełni ich 
funkcje w zdaniu. Zaimki odmieniają się przez przypadki, liczby i rodzaj gramatyczny.  
 
 

PODZIAŁ ZAIMKÓW 

 Ze względu na zastępowaną część mowy zaimki dzielimy na: 

rzeczowne– zastępują rzeczowniki kto, wszyscy, nic, ja, on 
przymiotne – zastępują przymiotniki jaki, każdy, żaden, który, czyj, mój, swój 
przysłowne– zastępują przysłówki tam, jak, kiedy, gdzie, nigdy 
liczebne – zastępują liczebniki ile, kilka, tyle, ileś, ilekolwiek 
 
 
Ze względu na znaczenie zaimki dzielimy na: 
osobowe  ja, ty, on, ona, ono, my, wy, oni, one 

 dzierżawcze mój twój, nasze, jego, wasze, ich 
 wskazujące  ( określone) ten, ta, to, te, ci, tamten, tu, tam, tędy, ów 
 pytajne   kto, co, kiedy, jak, gdzie, ile 
 nieokreślone  ktoś, coś, jakieś, któreś, gdzieś, kiedyś, 

cokolwiek, ktokolwiek 
 przeczące nikt, nic, żaden, żadna, żadne,  nigdy, 

nigdzie, nijak, znikąd, donikąd 
 względne który, jak, kiedy, gdzie  

(wprowadzają zdanie podrzędne) 
 upowszechniające (uogólniające) wszyscy, wszystkie, wszystko, zawsze, 

wszędzie,  każdy, każda, każde 
 zwrotny się 

 
 

Funkcja zaimkóww zdaniu 
 

orzecznika (Ten dom jest mój.) 
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podmiotu (Ja jestem najszybszy.) 
dopełnienia (Daj mi trochę czasu 
przydawki (Mój dom jest niewielki) 
 
 

ODMIANAZAIMKÓW 

Odmieniają się zaimki rzeczowne, przymiotne i liczebne.  
Zaimki przysłowne (jak przysłówki) nie odmieniają się. 
Zaimki rzeczowne i liczebne odmieniają się przez przypadki (M. ja, D. mnie, 
N. mną oraz M. tylu, N. tyloma), a zaimki przymiotne przez liczby, rodzaje i 
przypadki (M. taki/taka/takie, D. takiego/takiej/takich, N. takim/taką/takimi). 
 
 
 

ZAIMKI 
OSOBOWE 

ZAIMKI DZIERŻAWCZE 

 Rodzaj męski Rodzaj żeński Rodzaj nijaki 

ja mój moja moje 

ty twój twoja twoje 

on/ono jego jego jego 

ona jej jej jej 

my nasz nasza nasze 

wy wasz wasza wasze 

oni/one ich ich ich 

 
 

ODMIANA ZAIMKÓW OSOBOWYCH  
 

liczba pojedyncza 
M.    ja ty on ona ono 
D. mnie ciebie jego, go , niego jej, niej jego, go, niego 
C.    mnie, mi tobie, ci jemu, mu, niemu jej, niej jemu, 

mu,niemu 
B.    mnie ciebie, cię jego, go, niego ją nią, je, nie 
N. (ze) mną (z) tobą (z) nim (z) nią (z) nim 
Ms. (o).mnie (o) tobie (o) nim (o) niej (o) nim 
W. ------ ------ ------ ------ ------- 
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liczba mnoga 
M.    my wy oni one 
D. nas was ich ich 
C.    nam wam im im 
B.    nas was ich, nich je, nie 
N. (z) nami (z) wami (z) nimi (z) nimi 
Ms. (o) nas (o) was (o) nich (o) nich 
W. --------- ---------- --------- --------- 
Formy: mi, cię, ci, go to tzw. krótkie formy, które mają wspólny akcent z wyrazem, z 
którym się łączą. Mogą one wystąpić tylko w pozycji nieakcentowanej w zdaniu (dlatego 
nie używamy ich ani na początku, ani na końcu zdania). Formy niego, niemu, niej w 
odróżnieniu od form jego, jemu, niej występują tylko po przyimkach, np. Na niego 
patrzę. ale: Jego widzę.  
W języku polskim nie używa się w funkcji podmiotu zaimków 1 i 2 osoby, chyba że 
chcemy wyraźnie podkreślić, że to te osoby wykonują wyrażoną w zdaniu czynność. W 
innym wypadku zaimek pomijamy, gdyż to samo znaczenie wyraża końcówka 
czasownika (orzeczenia zdania). Przykład:Napisałem książkę. zamiast 
Ja napisałem książkę. 
 
 

ODMIANA ZAIMKÓW DZIERŻAWCZYCH   
(odmieniają się przez przypadki podobnie jak przymiotniki) 

liczba pojedyncza 
 Rodzaj 

męski 

Rodzaj 

żeński 

Rodzaj 

nijaki 

Rodzaj 

męski 

Rodzaj 

żeński 

Rodzaj 

nijaki 

M.    mój moja moje twój twoja twoje 
D. mojego mojej mojego twojego twojej twojego 
C.    mojemu mojej mojemu twojemu twojej twojemu 
B.    mój/mojego moją moje twój/twoje twoją twoje 
N. moim moją moim twoim twoją twoimi 
Ms. moim mojej moim twoim twojej twoich 
W. mój! moja! moje! twój! twoja! twoje! 
 
 
 Rodzaj 

męski 

Rodzaj 

żeński 

Rodzaj 

nijaki 

Rodzaj 

 męski 

Rodzaj 

żeński 

Rodzaj 

nijaki 

M.    nasz nasza nasze wasz wasza wasze 
D. naszego naszej naszego waszego waszej waszego 
C.    naszemu naszej naszemu waszemu waszej waszemu 
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B.    nasz/naszego naszą nasze wasz/waszego wasza wasze 

N. naszym naszą naszym waszym waszą waszym 
Ms. naszym naszej naszym waszym waszej waszym 
W. nasz! nasza! nasze! wasz! wasza! wasze! 
 
 
 Rodzaj męski Rodzaj żeński Rodzaj nijaki 

M.    swój swoja swoje 
D. swojego swojej swojego 
C.    swojemu swojej swojemu 
B.    swój/swojego swoją swoje 
N. swoim swoją swoim 
Ms. swoim swojej swoim 
W. swój! swoja! swoje! 
 
 

ODMIANA ZAIMKÓWCZYJ, CZYJŚ, CZYJKOLWIEK, NICZYJ 
 

 Liczba pojedyncza Liczba mnoga 
 Rodzaj 

męski 

Rodzaj 

żeński 

Rodzaj 

nijaki 

Rodzaj 
męskoosobowy 

Rodzaj 
niemęskoosobowy 

M.    czyj, niczyj czyja, 
niczyja 

czyje, 
niczyje 

czyi, niczyi czyje, niczyje 

D. czyjego, 
niczyjego 

czyjej, 
niczyjej 

czyjego, 
niczyjego 

czyich, niczyich 

C.    czyjemu, 
niczyjemu 

czyjej, 
niczyjej 

czyjemu, 
niczyjemu 

czyim, niczyim 

B.    czyjego, 
niczyjego 

czyją, 
niczyją 

czyje, 
niczyje 

czyich, 
niczyich 

czyje, niczyje 

N. czyim, 
niczyim 

czyją, 
niczyją 

czyim, 
niczyim 

czyimi, niczyimi 

Ms. czyim, 
niczyim 

czyjej, 
niczyjej 

czyim, 
niczyim 

czyich, niczyich 

W. czyj, niczyj czyja, 
niczyja 

czyje, 
niczyje 

czyi, niczyi czyje, niczyje 

Zaimki "czyjś" i "czyjkolwiek" odmieniają się tak samo, jak "czyj" z tą różnicą, że 
zawsze na końcu należy dodać -ś (czyjś, czyjeś, czyjegoś, czyjemuś itd.) lub -kolwiek 
(czyjkolwiek, czyjemukolwiek itd.) 
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ODMIANA ZAIMKÓW DZIERŻAWCZYCH   
Rodzaj męskoosobowy / Rodzaj niemęskoosobowy 

M.    moi/moje twoi/twoje nasi/nasze wasi/wasze swoi/swoje 
D. moich twoich naszych waszych swoich 
C.    moim twoim naszym waszymi swoimi 
B.    moich/moje twoich /twoje naszych/nasze waszych/wasze swoich/swoje 
N. moimi twoimi naszymi waszymi swoimi 
Ms. moich twoich naszych waszych swoich 
W. moi/moje! twoi/twoje! nasi/nasze! wasi/wasze! swoi/swoje! 
 
 

ODMIANA ZAIMKÓWWSKAZUJĄCYCH 
(OKREŚLONYCH) 

 Liczba pojedyncza Liczba mnoga 
 Rodzaj 

męski 

Rodzaj 

żeński 

Rodzaj 

nijaki 

Rodzaj 
męskoosobowy 

Rodzaj 
niemęskoosobowy 

M.    ten ta to ci te 
D. tego tej tego tych 
C.    temu tej temu tym 
B.    tego tę to tych te 
N. tym tą tym tymi 
Ms. tym tej tym tych 
W. ten ta to ci te 
Zaimki "tamten", "tamta", "tamto", "tamci" oraz "tamte" pełnią zbliżoną funkcję, 
ale służą do określania przedmiotów, osób lub pojęć znajdujących się w jakimś sensie 
dalej od mówiącego.Odmiana tych zaimków jest analogiczna, jak zaimków poprzednich: 
różnica polega na dodaniu do każdego z zaimków przedrostka "tam-" (tamtego, tamci, 
tamtych itd.) z wyjątkiem biernika lprodzaju żeńskiego, gdzie dopuszczalna jest tylko 
forma tamtą. 
 
 

TAKI, TAKA, TAKIE, TACY, TAKIE 
 

Zaimki "taki", "taka", "takie", "tacy" oraz "takie", pełniące funkcje 
przymiotników, są używane do określenia cechy przedmiotu (lub osoby), która jest już 
znana z kontekstu. Nieodmienny zaimek "tak" pełni funkcje przysłówka. 
 Liczba pojedyncza Liczba mnoga 
 Rodzaj 

męski 

Rodzaj 

żeński 

Rodzaj 

nijaki 

Rodzaj 
męskoosobowy 

Rodzaj 
niemęskoosobowy 

M.    taki taka takie tacy takie 
D. takiego takiej takiego takich 
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C.    takiemu takiej takiemu takim 
B.    takiego taką takie takich takie 
N. takim taką takim takimi 
Ms. takim takiej takim takich 
W. taki taka takie tacy takie 
tu, tam, stąd, stamtąd, tędy, wtedy 
Te zaimki, pełniące funkcje przysłówków, określają znane miejsce lub kierunek ("tu", 
"tam", "stąd", "stamtąd", "tędy") lub czas ("wtedy"). Wszystkie są nieodmienne. 
 
 

ODMIANA ZAIMKÓWPYTAJNYCH I WZGLĘDNYCH 
 

Zaimki pytajne, używane podczas pytań, służą do wskazania interesującej cechy, 
przedmiotu itd. Zaimki względne, identyczne z zaimkami pytajnymi, używane są jako 
spójniki łączące zdania główne ze zdaniem podrzędnym i pełnią w zdaniu podrzędnym 
funkcję podmiotu. Zdanie podrzędne określa jeden z wyrazów użytą w zdaniu głównym. 
M.    kto co 
D. kogo czego 
C.    komu czemu 
B.    kogo co 
N. kim czym 
Ms. 
W. kto co 
 
 

KTÓRY, KTÓRA, KTÓRE, KTÓRZY 
 

Zaimek "który" służy do zadania pytania lub do określenia w zdaniu podrzędnym 
elementu (osoby, rzeczy, zwierzęcia, pojęcia itd.) z pewnej grupy elementów. 
Odpowiedź na pytanie "który" może być również wyrażona za pomocą liczebnika 
porządkowego lub przymiotnika. W niektórych sytuacjach może być stosowany 
zamiennie z zaimkami "kto" i "co". 
 Liczba pojedyncza Liczba mnoga 
 Rodzaj 

męski 

Rodzaj 

żeński 

Rodzaj 

nijaki 

Rodzaj 
męskoosobowy 

Rodzaj 
niemęskoosobowy 

M.    który która które którzy które 
D. którego której którego których 
C.    któremu której takiemu którym 
B.    którego którą które których które 
N. którym którą którym którymi 
Ms. którym której którym których 
W. który która który którzy które 
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JAKI, JAKA, JAKIE, JACY 
 

Zaimek "jaki" służy do zadania pytania lub do określenia w zdaniu podrzędnym cechę 
elementu (osoby, rzeczy, zwierzęcia, pojęcia itd.). Pytający oczekuje odpowiedzi 
wyrażonej przymiotnikiem lub wyrażeniem przymiotnikowym, ale w niektórych 
sytuacjach można użyć innych części mowy. 
 Liczba pojedyncza Liczba mnoga 
 Rodzaj 

męski 

Rodzaj 

żeński 

Rodzaj 

nijaki 

Rodzaj 
męskoosobowy 

Rodzaj 
niemęskoosobowy 

M.    jaki jaka jakie jacy jakie 
D. jakiego jakiej jakiego jakich 
C.    jakiemu jakiej jakiemu jakim 
B.    jakiego jaką jakie jakich jakie 
N. jakim jaką jakim jakimi 
Ms. jakim jakiej jakim jakich 
W. jaki jaka jakie jacy jakie 

 
 
 

KIEDY, GDZIE, JAK, KTÓRĘDY, SKĄD, DOKĄD, ILE 
 

Te zaimki służą do określania czasu ("kiedy"), miejsca ("gdzie"), sposobu ("jak"), drogi 
ruchu ("którędy"), miejsca początku ruchu ("skąd"), miejsca celu ruchu ("dokąd"), 
liczności ("ile"). 

 
 
 

ZAIMKI NIEOKREŚLONE 
 

Zaimki nieokreślone powstają z zaimków pytających i względnych i służą do wyrażenia 
pewnego, niesprecyzowanego pojęcia (osoby, rzeczy itd.), które dla mówiącego nie ma 
znaczenia. 
Wszystkie te zaimki powstają poprzez dodanie przyrostka "-ś" niezależnie od osoby i 
przypadku, np.czyjś, czyjegoś, któraś, którymś, jakiegoś, gdzieś, skądś, ileś itd. 
Dla zaimków "który", "jaki", "kto", "gdzie", "skąd", "dokąd", "jak", "kiedy" i 
"czyj" można utworzyć zaimek nieokreślony przez dodanie przyrostka "-kolwiek": 
czyjkolwiek, czyjegokolwiek, którakolwiek, którymkolwiek, jakiegokolwiek, 
gdziekolwiek, skądkolwiek, kiedykolwiekitd. 
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ZAIMKI UPOWSZECHNIAJĄCE 
 

Zaimki upowszechniające służą do wyrażenia powszechności jakiejś cechy, obiektów, 
osób, rzeczy itp.każdy, każda, każde; wszyscy, wszystkie 
Zaimek "każdy" określa jeden elementów ze zbioru osób, zwierząt, rzeczy i pojęć 
abstrakcyjnych zaznaczając, że dowolny inny element tego zbioru spełnia tę sama 
zależność.Zaimek ten występuje tylko w liczbie pojedynczej. W przypadku konieczności 
użycia liczby mnogiej, należy użyć zaimka "wszyscy" lub "wszystkie", które zastępują 
jednocześnie całą grupę (zbiór) elementów. 
 
 Liczba pojedyncza Liczba mnoga 
 Rodzaj 

męski 

Rodzaj 

żeński 

Rodzaj 

nijaki 

Rodzaj 
męskoosobowy 

Rodzaj 
niemęskoosobowy 

M.    każdy każda każde wszyscy wszystkie 
D. każdego każdej każdego wszystkich 
C.    każdemu każdej każdemu wszystkim 
B.    każdego każdą każde wszystkich wszystkie 
N. każdym każdą każdym wszystkimi 
Ms. każdym każdej każdym wszystkich 
W. każdy każda każde wszyscy wszystkie 

 
 
 

WSZYSTKO 
 

Zaimek "wszystko" jest używany do określenia każdej rzeczy lub pojęć 
abstrakcyjnych. Pełni funkcję rzeczownika rodzaju nijakiego w liczbie 

pojedynczej. 
M.    wszystko 
D. wszystkigo 
C.    wszystkiemu 
B.    wszystkiego 
N. wszystkim 
Ms. 
W. wszystko 

 
 
 

ZAWSZE, WSZĘDZIE 
 

Zaimek "zawsze" jest używany do określenia całego przeciągu czasu, a zaimek 
"wszędzie" – do określenia wszystkich możliwych miejsc. 
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ZAIMKI PRZECZĄCE 

 
Zaimki przeczące są używane do budowania zdań zaprzeczonych. Choć znaczenie 
zaimka jest już zaprzeczone, w języku polskim stosuje się podwójne zaprzeczenie, a 
więc przy użyciu pełnych zdań należy użyć jeszcze partykuły "nie". 
Przykłady:Gdzie cię można zastać? Nigdzie. 
Zaimki "nikt" i "nic" odpowiadają zaimkom "kto" i "co". Oba występują tylko w 
liczbie pojedynczej w rodzaju męskim ("nikt") lub nijakim ("nic") i narzucają tę formę 
następującym po nich czasownikom. 
Zaimek "nikt" oznacza żadną z osób z danego zbioru, a "nic" – żadną z rzeczy, zwierząt, 
pojęć. Oba oznaczają, że nie istnieje element z danego zbioru osób ("nikt") lub innych 
pojęć ("nic"), który mógłby wykonywać czynność ze zdania. 
 
M.    nikt nic 
D. nikogo niczego 
C.    nikomu niczemu 
B.    nikogo nic 
N. nikim niczym 
Ms. 

 
 
 

ŻADEN, ŻADNA, ŻADNE 
 

Zaimki "żaden" odmieniają się jak przymiotniki i logicznie odpowiadają zaimkom 
"nikt" i "nic". 
 Liczba pojedyncza Liczba mnoga 
 Rodzaj 

męski 

Rodzaj 

żeński 

Rodzaj 

nijaki 

Rodzaj 
męskoosobowy 

Rodzaj 
niemęskoosobowy 

M.    żaden żadena żadne żadni żadne 
D. żadenego żadenej żadnego żadnych 
C.    żadenemu żadenej żadnemu żadnym 
B.    żadenego żadeną żadne żadnych żadne 
N. żadenym żadeną żadnym żadnymi 
Ms. żadenym żadenej żadnym żadnych 
W. żaden żadena żadne żadni żadne 
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ZAIMKI ZWROTNE 
Zaimki zwrotne w połączeniu z czasownikami służą do wyrażenia, że 
podmiot wykonał czynność na samym sobie. W języku polskim występują 
zaimki zwrotne: "się", "siebie", "sobie" oraz również zaliczany przez 
niektórych językoznawców zaimek zwrotno-dzierżawczy "swój". 
M.    – brak – 
D. siebie/się 
C.    sobie 
B.    siebie/się 
N. sobą 
Ms. sobie 

 
 

PRZYSŁÓWKI 
 

PRZYSŁÓWKI 
 

Informują o miejscu, czasie, celu lub sposobie działania. 
Odnoszą się do czasownika i za ich pomocą opisujemy, kiedy, jak, gdzie i dlaczego coś 
się stało i odpowiadają na pytania: jak? kiedy? gdzie?  
Określa, jak lub w jaki sposób wykonywana jest czynność, oznacza właściwości i cechy 
procesów, a także ich okoliczności.  
Przysłówki są nieodmienne. 
 

Przysłówki dzielimy na podstawowe (pierwotne) i pochodne.  
podstawowe 

 np..gdzie, kiedy, skąd, dziś, jutro, wczoraj, 
bardzo, nagle, ukradkiem 

pochodne 
tworzy się najczęściej od innych części 
mowy, często od przymiotników, np. 

świeżo, dobrze  
jakościowe  

(oznaczające wewnętrzne właściwości 
procesów, stanów, czynności lub cech), np. 

mówić głośno, wyglądać ładnie 

okolicznościowe  
(oznaczające okoliczności, czas, miejsce), 

np. daleko, jutro, boso 

Funkcję w zdaniu 
Najczęściej pełni funkcję okolicznika (np. mówić głośno, bardzo cicho, niezwykle 

przystojny). 
Ze względu na znaczenie przysłówki dzieli się na: 

• przysłówki sposobu, np. ukradkiem, osobno, powoli, ładnie, 
• przysłówki miejsca, np. niedaleko, wszędzie, nigdzie, 
• przysłówki czasu, np. dzisiaj, zawsze, nigdy. 
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Tworzenie przysłówków od przymiotników 
Przysłówki utworzone od przymiotników zakończonych na -ski, -asty, -owaty, -owy,  
-k, -g, -ch; miękkotematowe; nierozdzielne (bezsufiksalne)przyjmują końcówkę  
-o: szybki – szybko, kraciasty – kraciasto, głupkowaty – głupkowato, zbiorowy –
zbiorowo, deszczowy – deszczowo, cishy – cicho, długi – długo, jasny – jasno, trudny – 
trudno, tani – tanio, mały – mało.  
Przysłówki utworzone od przymiotników zakończonych na –ry, -ny, -ty, -ły, -liwy, -
iczny, -alny, -owny przyjmują końcówkę -e: mądry – mądrze, dobry – dobrze, smaczny 
– smacznie, piękny – pięknie, słoneczny – słonecznie, efektowny – efektownie, 
doskonały – doskonale . 

 
STOPNIOWANIE PRZYSŁÓWKÓW 

 
Regularne stopniowanie przysłówków + -ej 

Stopień równy Stopień wyższy Stopień najwyższy 
trudno 
tanio 

trudniej 
taniej 

najtrudniej 
najtaniej 

alternacje  ł:l      miło 
                   g:ż     długo 

ch:sz  cicho 
st:ść   często 
sn:śni jasno  
 

milej 
dłużej 
ciszej 

częściej 
jaśniej 

najmilej 
najdłużej 
najciszej 

najczęściej 
najjaśniej 

redukcja   -ko, -oko, -eko 
daleko 

 
dalej 

 
najdalej 

s:żblisko 
r:rzszeroko 
d:dźrzadko 

bliżej 
szerzej 
rzadziej 

najbliżej 
najszerzej 
najrzadziej 

Nieregularne stopniowanie przysłówków 
dobrze 
źle 
dużo 
mało 

lepiej 
gorzej 
więcej 
mniej 

najlepiej 
najgorzej 
najwięcej 
najmniej 

Analityczne stopniowanie przysłówków 
Analityczne stopniowanie przysłówków dotyczy przysłówków mających w 
podstawowej formie cztery sylaby i więcej. Stopień wyższy tworzymy za pomocą 
wyrazu bardziej, który dodajemy do przysłówka w stopniu równym. Stopień najwyższy 
tworzymy za pomocą wyrazu najbardziej dodanego do stopnia wyższego. 
 

Stopień równy Stopień wyższy 
bardziej/mniej + stopień 

równy 

Stopień najwyższy 
najbardziej/ najmniej + 

stopień równy+ 
interesująco 
elegancko 

bardziej interesująco 
mniej elegancko 

najbardziej interesująco 
najmniej elegancko 



83 
 

Stopień wyższy w porównaniach 
W konstrukcjach porównawczych używamy stopnia wyższego przysłówka. Do 

porównania służą wyrazy: niż, od, coraz. 
 

Latem jest cieplej niż zimą. 
Magda mówi po polsku lepiej od Nazara. 

Mam coraz więcej pracy. 
 
 

PRZYIMEK 
 

PRZYIMEK 
 

Nieodmienna część mowy. 
Niesamodzielna część mowy, w połączeniu z innym wyrazem (najczęściej 
rzeczownikiem, liczebnikiem, przymiotnikiem i przysłówkiem) tworzy całość 
znaczeniową – wyrażenie przyimkowe. 

 
 

PODZIAŁ PRZYIMKÓW 
 

Proste Złożone 
 

bez, do, dla, dzięki, koło, ku, między, nad, 
z, przez, po 

poprzez (po+przez), zza (z+za), pomiędzy 
(po+między), spode (z+pod), pomimo 
(po+mimo), znad (z+nad), spomiędzy 

(z+po+między) 
 
 

WYRAŻENIE PRZYIMKOWE 
Przyimek występuje z rzeczownikiem, liczebnikiem, przymiotnikiem i przysłówkiem, 

tworząc z nim wyrażenie przyimkowe, np. pod względem, nad stołem, przez przypadek. 
 

ku słońcu 
na tablicy 

pod sufitem 
dla rodziców 

na dobrze 
dla potomnych 

o szóstej 
po dziesiątej 

na głucho 
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SPÓJNIK 
 

SPÓJNIK 
 

Nieodmienna część mowy 
Spójnik łączy (spaja) elementy w obrębie wypowiedzi – wyrazy w zdaniu (Ania i Kasia 
mają dziś urodziny. Ubierz kurtkę lub płaszcz.) lub zdania składowe w zdaniu złożonym 
(Myślę, więc jestem. Śpiewam, mimo że nie potrafię.). 

Dzieli się na: 
współrzędne podrzędne 

Spójniki współrzędne łączą zdania lub ich części. 
Stanowią zwykle połączenie elementów gramatycznie 
jednorodnych. 

Spójniki podrzędne łączą 
zdanie podrzędne z 
nadrzędnym, tworząc zdanie 
złożone. 

spójniki łączne (łączą elementy, których treści wskazują 
na łączność czasową lub przestrzenną), np. i, a, oraz, 
też, także, ani, ni, zarazem; 
spójniki rozłączne (łączą elementy, których treści 
wzajemnie się wykluczają), np. albo, lub, bądź; 
spójniki wynikowe (łączą elementy, w których treść 
jednego wynika z treści drugiego), np. więc, zatem, 
dlatego, toteż, stąd; 
spójniki przeciwstawne (łączą elementy, których treści 
przeciwstawiają się sobie), np. a, ale, lecz, jednak, 
natomiast, tymczasem; 
spójniki wyjaśniające (łączą elementy, w których jeden 
stanowi wyjaśnienie drugiego), np. czyli, to jest, 
inaczej, to znaczy. 

 
aby, albowiem, bo, bowiem, 
choć, chociaż, gdyż, jeśli, 
jeżeli, ponieważ, skoro, że, 
żeby 

Posprzątałem swój pokój i kuchnię, i jeszcze łazienkę. 
Wszyscy siedzimy w domu, i to od kilku tygodni. 
Najpierw zrobimy zakupy, a potem pojedziemy do babci. 
Trening był wyczerpujący a intensywny. 

Wszyscy wiedzą, że Marek 
jest bardzo oszczędny. 
Mężczyzna zadzwonił po 
policję, gdyż sprzed biura 
skradziono jego samochód. 
 

 
 

WYKRZYKNIK 
 

WYKRZYKNIK 
 

Nieodmienna część mowy 
Wyraża stan uczuciowy mówiącego i służą do wzywania kogoś. Dzięki nim zaznaczamy 
w mowie radość, podziw, niezadowolenie, złość czy nawet wstręt, odrazę: ach!, och!, 
ha!, łuu!, hura!, fuj!, fe!, eh!, aj!, ojoj!, mniam!. Do wykrzykników możemy zaliczyć 
również przekleństwa i wulgaryzmy, np. psiakrew!, cholera!.  
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Wspomnieć też należy o wyrazach dźwiękonaśladowczych, które również możemy 
zaliczyć do wykrzykników, np. bęc!, trach!, łups!, puk!, kukuryku!, człap-człap!. 

PARTYKUŁA 
 

PARTYKUŁA 
 

Nieodmienna i niesamodzielna części mowy. 
 

Wyraża wzmocnienie, uwydatnienie jakiegoś wyrazu lub modyfikowanie wypowiedzi.  
 

Partykuły mogą przeczyć, np. nie, przypuszczać, np. by, chyba, rozkazywać, np. niech, 
pytać, np. czy, li, potwierdzać, np. tak, życzyć, np. oby oraz wzmacniać wypowiedź, 
np. no, że. 
Np. Dzieci zajęte zabawą na podwórku raczej nie zareagują na zawołanie Chodź!. Jeśli 
zniecierpliwiona mama krzyknie po raz drugi, używając partykuł: No chodźże wreszcie!, 
ma większą szansę na to, że dziecko zareaguje. 

 
INDEKS TERMINÓW GRAMATYCZNYCH 

 
Język polski Język ukraiński Język polski Język ukraiński 

Akcent wyrazowy Наголос Podmiot Підмет 
Alternacja 
(wymiana, 
oboczność) 

Чергування 
звуків 

Prefiks 
(przedrostek) 

Префікс 

Aspekt Вид Proklityki Проклітикі 
Aspekt dokonany Доконаний вид Przydawka Означення 
Aspekt niedokonany Недоконаний 

вид 
Przyimek  Прийменник 

Biernik Знахідний 
відмінок 

Przyimki (proste, 
złożone) 

Прийменникі 
(прості, складні) 

Bezokolicznik Інфінитив Przymiotnik Прикметник 
Celownik Давльний 

відмінок 
Przysłówek Прислівник 

Czas teraźniejszy Теперішній час Przysłówki czasu Прислівники часу 
Czas przeszły Минулий час Przysłówki 

jakościowe 
Якісні прислівники 

Czas przyszły prosty Майбутній час 
(простий) 

Przysłówki miejsca Прислівники місця 

Czas przyszły 
złożony 

Майбутній час 
(складний) 

Przysłówki 
okolicznościowe 

Прислівники 
ообставини  
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Czasownik Дієслово Przysłówki 
pochodne 

Похідні 
прислівники 

Czasowniki 
przechodnie 

Перехідні 
дієслова 

Przysłówki 
podstawowe 

Основні 
прислівники 

Czasowniki 
nieprzechodnie 

Дієслова 
неперехідні 

Przysłówki sposobu Прислівники 
способу дії 

Deklinacja Відміна Przypadek  Відмінок 
Deklinacja męska   Відміна 

чоловіча 
Rekcja czasownika Рекція дієслова 

Deklinacja nijaka Відміна 
середнього 
роду 

Rodzaj męski Чоловічий рід 

Deklinacja 
przymiotników 
miękkotematowych 

Відміна 
прикметників з 
м'якою 
основою 

Rodzaj 
męskoosobowy 

Чоловічоособовий 
рід 

Deklinacja 
przymiotników 
twardotematowych 

Відміна 
прикметників з 
твердою 
основою 

Rodzaj 
niemęskoosobowy 

Нечоловічоособовий 
рід 

Deklinacja żeńska Жіноча відміна  Rodzaj nijaki Середній рід 
Dopełniacz Родовий 

відмінок 
Rodzaj żeński Жіночий рід 

Dopełnienie Додаток Rzeczownik Іменник 
Dwuznak Двознак Spójniki podrzędne Підрядні 

сполучники 
Enklityki Енклітики Spójniki 

współrzędne 
Сурядні сполучники 

Fleksja Флексія Spółgłoska Приголосний звук 
Głoska Голосний звук Spółgłoski miękkie М'які приголосні 
Głoski ustne Усні звукі Spółgłoski twarde Тверді приголосні 
Głoski nosowe Носові звукі Stopniowanie Ступені порівняння 
Głoski dźwięczne Дзвінкі звукі Strona Стан 
Głoski 
bezdźwięczne 

Глухі звукі Strona czynna Активний стан 

Imiesłowy 
przymiotnikowe 
(czynne, bierne) 

Дієприкметник 
(активний, 
пасивний) 

Strona bierna Пасивний стан 

Imiesłowy 
przysłówkowe 
(współczesne, 
uprzednie) 

Дієприслівникі 
(теперішнього, 
минулого часу) 

Strona zwrotna Зворотній стан 

Interfiks Інтерфікс Sufiks (przyrostek) Суфікс 
Kategoria trybu Спосіб дієслова Sylaba Склад 
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Kategoria strony Категорія стану Śródgłos Середина виразу 
Końcówka Закінчення Temat Основа 
Koniugacja Дієвідміна Tryb oznajmujący 

(orzekający) 
Дійсний спосіб 

łącznik Зв'язка Tryb rozkazujący 
 

Наказовий спосіб 

Liczba Число Tryb 
przypuszczający 
(warunkowy) 

Умовний спосіб 

Liczba mnoga Множина Ubezdźwięcznienie Оглушення 
Liczba pojedyncza Однина Udźwięcznienie Одзвінчення 
Liczebnik (proste, 
złożone) 

Числівник 
(прості, 
складені) 

Upodobnienie 
międzywyrazowe 

Асиміляція 
(уподібнення) між 
виразами 

Liczebniki główne Кількісні 
числівники 

Upodobnienie 
postępowe 

Прогресивна 
асиміляція 

liczebniki 
nieokreślone 

Неозначені 
числівники 

Upodobnienie 
wewnętrzwyrazowe 

Асиміляція в слові 

liczebniki mnożne Числівники 
множинні 

Upodobnienie 
wstęczne 

Регресивна 
асиміляція  

Liczebniki 
porządkowe 

Порядкові 
числівники 

Uproszczenia Спрощення 

Liczebniki zbiorowe Збірні 
числівники 

Wołacz Кличний відмінок 

liczebniki 
ułamkowe  

Дробові 
числівники 

Wygłos Кінець виразу 

liczebniki 
wielorakie 

Числівники  
багатократні 

Wykrzyknik Вигук 

Mianownik Називний 
відмінок 

Wyraz Слово 

Miejscownik Місцевий 
відмінок 

Zaimki Займенники 

Nagłos Початок виразу Zaimki osobowe Особові займенники 
Narzędnik Орудний 

відмінок 
Zaimki dzierżawcze Присвійніі 

займенники 
Nieosobowa forma 
czasownika 

Неособова 
форма дієслова 

Zaimki nieokreślone Неозначені 
займенники 

Odmiana 
przymiotnikowa 
rzeczowników 

Прикметникова 
відміна 
іменників 

Zaimki przeczące Заперечні 
займенники 

Okolicznik Обставина Zaimki pytajne Питальні 
займенники 

Odmiana osobliwa Особлива 
відміна 

Zaimki wskazujące 
(określone) 

Вказівні займенники 
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Orzeczenie Присудок Zaimki 
upowszechniające 
(uogólniające) 

Узагальнювальні 
займенники 

Orzecznik Дієслівна 
зв'язка 

Zaimki względne Відносні 
займенники 

Osobowa forma 
czasownika 

Особова форма 
дієслова 

Zaimek zwrotny Зворотний 
займенник 

Partykuła Частка Zdanie Речення 
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